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Declaration Of Olisi Lui 

I, Olisi Lui, declare as follows: 

L My name is Olisi Lui, I am 42 years old and I currently reside in Salt Lake county, Utah. 
Siaosi Vanisi is my second cousin and I have known and interacted with Siaosi since the time 
of our childhood in the Kindgom of Tonga. 

2. My maternal grandfather, Sonatane Tafuna, was brothers with Siaosi 's maternal grandfather,
Tcvita Tafuna. Sonatane and Tevita had a third sibling, brother Sione Panuve, who was the
eldest. Tevita was the second born and Sonatane was the youngest. At birth, all three
brothers were Methodists but Tevita and Sonatane converted to Mormonism and took on the
last name, Tafuna. The name Tafuna was given to our great-grandfather, Mctuisela, as a
noble title at some point. The use of constant last names amongst families was not common
practice in Tonga before they came into contact with western society. The eldest brother,
Sione Panuve, and his family remained Methodist.

3. My mother, Puloatu Tafuna-Filimochala, and her siblings were born and raised together with
Siaosi's mother and her siblings on the island of Ha'api, Tonga arid later in the capital,
Nukualofa, on Tongatapu. My siblings and I were born in Tonga and raised with Siaosi and
his siblings. I have known and interacted with Siaosi from the time of his birth in Tonga.
I was born in 1968, the same year that Siaosi's older brother, Tevita Siu Vanisi, was born.
I spent a lot of time around Tevita Siu and Siaosi when they were children in Tonga.

4. My immediate family and I came to the United States in 1978,justtwo years after Siaosi left
Tonga for California with his immediate family. When my family and I moved to the U.S.
we settled in Reno, Nevada, but we remained in constant contact with Siaosi and his family
in San Bruno, California. We alternated coming to each other's home for summers, holidays
and family events throughout the years, so we were raised together even though we lived in
different states.

5. Siaosi's brother, Tevita Siu, and I were very close to one another ever since we were babies.
Tevita Siu and I were always together whenever Tevita Siu visited Reno or when I visited
San Bruno.

6. Tevita Siu frequently exhibited erratic, bizarre and reckless behaviors throughout his short
life. Tevita Siu also had no sense of danger. Tcvita Siu was always quick to get into a fist
fight with people out in the streets even when his opponent was much larger or when he was
out numbered. I remember one instance when Tevita Siu stared down known gang members
and challenged them to fight even though there were several of them and it was very likely
that they had weapons and he did not. Tevita Siu also trash talked and challenged older
Mexican gang-bangers and Hell's Angels bikers to fight, but luckily they usually just looked
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at Tcvita Siu like he was crazy and left him alone. Tevita Sui was also very loyal to his 
friends and he always got into fights to defend them. 

7. Tevita Siu also had no sense of shame, embarrassment or inhibitions. Tevita Siu sometimes
took off all of his clothes and went skinny-dipping in the Truckee river in the downtown
section of Reno during broad daylight. Tevita Siu used to take breaks when he was
swimming to stand up and walk around naked along the river bank, and he did not care that
passers by could clearly see him.

8. Tevita Siu sometimes went into a local Safeway supermarket and filled a cart with various
meats, drinks, candy, and anything that he wanted. Tevita Siu then walked outside with the

cart and began running towards my home. I constantly had to talk Tevita Siu out of fighting
or doing something crazy, but I usually was not able to stop him.

9. Siaosi and his brother, Tevita Siu, did not share a close relationship. Siaosi distanced
himself from Tevita Siu because he thought that Tevita Siu was a bad person. Siaosi was the
complete opposite of Tevita Siu because Siaosi never got into trouble, he was very involved
in the LOS church and be obeyed his elders.

10. Tevita Siu was usually not high or intoxicated on any substances when he exhibited his
strange and reckless behaviors. However, Tcvita Siu did abuse drugs and alcohol at times.
In fact, he used just about anything that he could get his hands on if it could get him high.
T cvita Siu huffed glue and inhaled aerosol cans, amongst other things. Tevita Siu ultimately
died from sniffing whiteout. The family never wanted to admit it and no one liked discussing
the true cause ofTevita Siu's death.

11. I'm convinced that Tevita Siu suffered from an undiagnosed mental illness and probably
needed treatment. Mental illness is not recognized within traditional Tongan culture, and it
was easy for Tcvita Siu's issues to go unnoticed.

12. I believe that there are a few people in our family who suffered from undiagnosed mental
health issues. They include Siaosi 's biological mom, Luisa Tafuna, Siaosi' s uncle Maile, and
Siaosi' s sister Sela. They all suffered from severe and unexplained mood swings, especially
Luisa and Maile. I did my best to avoid Luisa and Maile at family functions when I was
growing up because I never knew when they might be withdrawn or fly off in a rage. There
were others in the family with this same condition, but none as pronounced as aunt Luisa and
uncle Maile.

13. Maile Tafuna was the Olamatua which mean boss of the family in Tongan. I had to call
Maile uncle because he and my mother were the first cousins, and in Tongan culture your
first cousin is equivalent to being a sibling.

14. Maile was always there for the family and took care ofcveryonc. Maile was also a pillar in
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the Tongan community and he spearheaded various efforts to help Tongans living in 
California, Utah and Nevada. Maile's home was like a gateway for many Tongan families 
who entered the U.S. Maile allowed many families to stay in his home when they first 
arrived in the country and he always helped them get jobs, and gave them money for food 
and clothes, and he helped many people to establish their own living arrangements. Maile 
was a Bishop and later a church Patriarch within the LDS church. Maile was like a saint in 
the Tongan community and he was widely respected and recognized for everything that he 
did. 

15. Maile also had an unpleasant side to his personality. Maile was an intense person and he
frequently yelled at and put people down within the family using harsh words. Maile was
capable of making a person feel very small and like they were nothing. If you did not know
Maile's whole character you might be deeply offended and take his words to heart.
However, most people in the family knew that it was just Maile being himself, and that he
was just blowing off stream most of the time. I didn't take Mailc's put downs personal, but
I could sec how Maile's personality could have deeply affected Siaosi.

16. My wife, Laura Lui, and I were living outside of Reno when Siaosi was arrested in January
1998. This was a bad time for the local Tongan community. Following Siaosi's arrest, the
community went from being relatively unrecognized to being dcmonized and cast in a
negative light. In the weeks and months following Officer Sullivan's death, many young
Tongans in Reno made complaints about being profiled and harassed by the local authorities.
Many complained about being stopped and searched for no reason, and disrespected by
several officers across town. Many felt like they were being held responsible for Siaosi's
actions even though they were just as appalled by Siaosi's crime as everyone else in the
community.

t 7. When my wife, Laura, and I heard what was taking place, we returned to Reno to speak with
members of the Tongan community and the police. Laura and I held community meetings
to exp lain individuals' rights not to be profiled and harassed, but we also to Id the community
to act with patience and tolerance. We encouraged the community to try to see things from
the perspective of the police officers. All the police knew was that a Tongan killed an officer
and they were acting emotionally. As time went on, the tensions between the police and the
Tongan community subsided and things went back to normal. Like Blacks, Hispanics and
other minorities, Tongans were sometimes subjected to racial profiling and mistreatment by
the police, but it was never as bad as the time following Siaosi's arrest.

18. In 1999, I was a corrections officer at Ely State Prison and my wife, Laura Lui, was the local
public defender there. However, I left my position in Ely just before Siaosi was sent to death
row following his conviction. I didn't feel comfortable working at Ely State Prison with my
cousin on death row there, so I returned to Reno.

19. Herbert Duzant of the Federal Pub lie Defender office was the first person to ever discuss
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Siaosi's case and background with me. was never contacted by Siaosi's trial attorneys nor 
the attorneys who worked on his behalf during his state post-conviction proceedings. I 
would have given Siaosi's previous attorneys all of the information that I have stated this 
declaration had I been asked. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on -, 2011 in Salt Lake county, 

Olisi Lui 
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Declaration Of Peter Finau 

l, Peter Finau, declare as follows: 

1. My name is Peter Finau and I currently reside in Salt Lake county, Utah. Siaosi Vanisi is my

first cousin as my father, Esei Finau-Tafuna, was the eldest brother of Siaosi' s mother, Luisa

Tafuna. I have known Siaosi since the time that he came to the United States from the

Kingdom of Tonga as a child during the l 970's. My aunt Luisa gave Siaosi away to her

sister� Toewnu, when Siaosi was a baby. Siaosi grew up around aunt Toeumu in the home

of my late uncle Moli Tafuna and his wife Lose, but Siaosi was always around his biological

mom, Luisa.

2. Siaosi's step-dad, Mr. Uluave, physically abused Luisa, sometimes in the presence of her

children and others in the family. Uluave once beat Luisa when they were driving in a car

with myself, Siaosi and his eldest brother Sitiveni. This incident occurred in the late l 970's,

so they were all kids and powerless to help aunt Luisa. Sitiveni was yelling at Uluave to

stop hitting his mother.

3. Domestic violence was commonplace within our family, and almost all of the men in the

family, including my father, beat their wives. My dad, Esei Finau, used to beat my mom in

front of me and his siblings at times. My uncle Maile Tafuna, who was an LDS Bishop and

Church Patriarch, used to beat his wife, Mele, in front of me and the other children in the

family.

4. Besides spouse abuse, I also believe that there was child abuse within the family. Whenever

children in the family were disciplined the beatings were brutal. There was no such thing as

child abuse in the family's vocabulary, and any uncle was free to beat you for misbehavior

or not following rules.

5. In Tongan culture, the first born male is made the leader of the family and everyone has to

follow his directives. When my dad, Esei, left Tonga in the 1950's and moved to New

Zealand, he left a hole in the family's leadership because he was the first born male amongst

his siblings. My dad's twin brother, uncle Saia, wasn't interested in family politics so Maile

became the default leader of the family.

6. When my dad, Esei, moved his family to the United States in the 1970's, we first stayed with

Maile in California for about six months. Maile tried talking my father into taking over as

the family's leader, but my dad turned his offer down. Maile became furious with my father

for neglecting his cultural duty and blamed my mother Gaynor, a Caucasian New Zealander,
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7. 

8. 

9. 

10. 

11. 

12. 

for turning my father against his traditions. Maile used to say, "That's what happens when 

you marry a Palangi." - Palangi is a Tongan term which means a white person. Maile was 

prejudiced and always against the idea of anyone in the family marrying outside of our race 

and nationality. Maile's negative attitudes played a large part in my father's decision to 

move our family to Arizona. My father originally was going to stay in California, but uncle 

Maile helped to change his mind. 

Even though my father left California to avoid having to deal with Maile on a regular basis, 

they remained in contact with one another and my dad participated with family gatherings 

and functions. My father also sent Maile money any time that Maile requested that the 

siblings give him money to assist with his various causes. Uncle Maile was well known and 

respected for helping countless families in the Tongan community. 

Maile had a very loving and generous side to his personality. When I married my ex-wife, 

Rose, Maile showed up unannounced and uninvited with his sons. Even though Rose and 

I had everything that we needed for the celebration, Maile purchased a huge amount of meat 

and various kinds of food. Maile was always there for the family. 

Maile had a nasty disposition and he was verbally abusive towards many people within the 

family. Everyone tolerated Maile because they believed that his heart was in the right place. 

Whenever Maile verbally attacked people in the family, they usually just let him talk and did 

their best to ignore him. 

I believe that uncle Maile, aunt Luisa, Siaosi 's sister, Sela, and others in the family may have 

suffered from undiagnosed mental health problems. They all suffered from extreme moods 

swings and sometimes snapped in bursts of anger. Of everyone in the family, Maile and 

Luisa suffered from the most severe moods swings. I always tried to avoid them whenever 

I was around them at family functions and gatherings. 

1-eelie•,:v tbat am family's rnfi"ntal bea!tb is£11es way be reoted i-tt Ottf ties to tbe island oi,1 £Jl:'
Biha, Ila'Api, the Tafcma family':, place of origift. Uiha is ·w•eH lffla,,Jn fQr gauigg peopla -w
wi�h ·;ariews 1+1eRtal iUn@SSfi"s, as weU as pres�itw.tign 

I knew about Siaosi's failed LOS mission in 1990, and I believe that Siaosi was deeply 

effected by this experience. Siaosi was a different person after he came home from the 

mission. Siaosi became obsessed with the idea that he was going to become a huge movie 

star and make it big. This was all that he talked about. Siaosi also began distancing himself 

from Tongan culture and associating more with American culture. It seemed like Siaosi was 

trying to run away from his identity and become someone else. 
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13. I was not around when Siaosi left San Bruno ar d 1990, and I don't recall interacting with
Siaoi for the first year or two that he w 1 · mg in Los Angeles. The next time that I saw
Siaosi was in Mesa, Arizona�%{fuJ , when Siaosi and my younger brother, Mike
Finau, were living together for the first time.

14. In 1992, I saw Siaosi in Arizona on at least four or five separate trips that I made out there.
My mom was living in the Mesa area at that time and I used to travel there a few times a
month to visit her. I have no recollection of Siaosi attending college while he was in
Arizona, but I recall that he used to hang out around the community college campus.

15. Siaosi dated unattractive and obese women while he lived in Arizona, and they all supported
him financially. These women gave Siaosi money for his rent, food, utility bills, clothes and
other things.

16. Whenever I saw Siaosi around Mesa he was usually wearing business suits. Siaosi used to
tell everyone that he was a stock broker even though he didn't even have a job. Siaosi also
began using the name Perrin Vanacey at that time. Siaosi's talk of being a stock broker,
changing his name and dressing in business suits seemed like it was all part of some fantasy
that he created in his mind.

17. To pass time, Siaosi enjoyed playing volley ball at a nearby LDS sports facility in the Mesa
area. Siaosi did not drink alcohol or abuse any substances while he was living in Arizona,
as far as I knew.

18. After being laid-off by American Airlines in 1996, I relocated from Hawaii to Salt Lake City
and began working with Delta Airlines. It was around this time that I first traveled to the Los
Angeles area to stay with Siaosi and my brother, Mike Finau, in Redondo Beach, California.
This was the first of at least five to six trips that I made to Los Angeles to visit Siaosi and
Mike. I usually stayed with them for a couple nights around weekends. Siaosi's wife had
already left him by the time of my first visit in 1996.

19. Siaosi was acting very strange during all of my visits to Redondo Beach. Siaosi wore strange
costumes, mismatched clothing, and weird looking hats. Siaosi used to tell his children
strange things that made no sense, and I once saw Siaosi smoking marijuana in front of his
sons. As Siaosi smoked the marijuana he told his sons, ''This is the real stuff .. you need to
do this when you're older." I told Siaosi that he was losing his mind and needed to seek
psychological help.

20. Siaosi acted like a child when he was living in Redondo Beach and it seemed like he was not
interested in being an adult anymore. It was all about having fun for Siaosi and he had no
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sense of responsibility whatsoever. My brother Mike also told me that Siaosi had become 
addicted to the weight loss drug Phen-Fen, and he wondered if this drug affected Siaosi's 
mental state of mind. 

21. I was never contacted by anyone who represented Siaosi during the time of his trial or while
his case was in state post-conviction proceedings. Herbert Duzant of the Federal Public
Defender office was the first person to discuss Siaosi's case and background with me. I

would have provided Siaosi's past attorneys with all of the information in this declaration
had I been asked.

I declare under penalty of perjµry that the foregoing is true and correct and that this
declaration was executed on April� 2011 in Salt Lake county, Utah. 

42-� 11---Petef Finau 
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Declaration Of David Kinikini 

I, David Kinikini, declare as 

1. My name is David Kinikini, I am 37 years old and I in Salt Lake 
Utah. I am the cousin of Vanisi and we have known one another we were 
children. 

2. I was about 10 years old when I We 
saw one another frequently throughout our childhood. Siaosi and I saw other 
throughout year at holidays, weddings, and various family and LDS church 
events. Siaosi sometimes spent summers in Lake City and f went to San Bruno to 
do the same. Whenever I was in Bruno I usually stayed with Siaosi and Toeumu at his 
Uncle Moli's Whenever was in Salt Lake City, he stayed at my 
family's home. Whenever we were in the same place Siaosi and I were 

3. Siaosi was a very generous person from the time he was a child. Siaosi was a very neat and 
clean person, and he enjoyed wearing clothes. Whenever Siaosi noticed I, or other 
cousins in Salt Lake City, were admiring his clothing and other belongings he gave ms 
clothing and belongings away to us. Whatever Siaosi had he wanted others to have as well, 
and he usually said that it wasn't a problem because he could buy more in the area. 
Siaosi always showed a lot of love to the family and he was one of the cousins of 
almost our relatives. The family was always and foremost in everything that Siaosi did. 
If he knew that you wanted something he gave it to you, and ifhe didn't have it he'd try his 
best to obtain it. 

4. Siaosi knew everything there was to know about current events, sports and other areas, and 
he frequently talked about subjects that no one knew about Siaosi seemed to enjoy talking 
above everyone's understanding, and he had something to say about every topic. I didn't 
always believe everything that Siaosi said because it often seemed like he was exaggerating 
or making things up as he went along. I used to call Siaosi the BS Philosopher. 

5. When Siaosi had discussions, as a teen, he usually spoke rapidly and frequently changed the 
topic of the conversation to unrelated areas without an explanation. It was sometimes 
difficult to hold conversations with Siaosi because of the fast way that he talked and changed 
topics. 

6. It was difficult for Siaosi to make friends in the communities where our family members 
lived in Salt Lake City. Many of the kids thought that Siaosi was weird because of the way 
that he spoke, and the strange things that he talked about. The local Salt Lake City peers also 
didn't like Siaosi because he did crazy dance moves at LDS church dances and received a 
lot of attention from girls. The local kids were jealous of Siaosi and sometimes exchanged 
heated words with him. No one usually tried to harm Siaosi because he was always 
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mc•nn•aea by several cousins. There was one occasion where a scuffle broke out at one 
aruacc~s and first concern was to make sure that I was Siaosi pushed me 

frumily member and made me go home for my own safety. I did not see 
uE'>''""'"" with anyone during this occasion. 

7. some of the neighborhood IGds didn't like Siaosi, he was never a push over or ran 
from confrontations, especially when it came to protecting his cousins. If someone had 

a problem with relative, that person also had a problem with Siaosi. 

8. was devoted to the LOS church and he always tried to influence me aJad our other 
"'v'""' .. '"' to do right thing. Siaosi never used foullaJagUage and he never allowed any of 
us to use curse words or talk in a rude mruaner to our elders. Siaosi once disciplined me for 
speaking in a rude manner towards my older sister by smaclGng me in the back of my head 
aJad telling me to never to do it again. 

9. I was present at the police stop where me, Siaosi aJad other cousins were pulled over while 
riding in a vehicle. Siaosi aJad the other older cousins were handcutied during the stop while 
me the other younger cousins were made to sit on the ground. Even though Siaosi was 
handcuffed, he had absolutely no fear of the police and was mouthing off at them. Siaosi 
kept the officers why he aJad his cousins were handcuffed, why they stopped them in 
the first place and whether we were being racially profiled. Sioasi also repeatedly asked the 
officers for their nrumes and badge numbers. The officers never responded to any ofSiaosi' s 
""'''"'"''L!H.:> aJad they kept telling him to keep his mouth closed. Siaosi was the only one in the 
group who was making any comments at the time. Siaosi was like the smart guy in the group 
who knew his rights. The officers eventually let everyone go without charging anyone with 
anything or even issuing a traffic ticket. 

10. Siaosi did not visit with me or our other family members while he was in Salt Lake City 
attending the LDS Mission Training Center when he was 19 years old. Nevertheless, the 
news traveled quickly around the family when he was sent home after it was discovered that 

impregnated a girl back home in San Bruno. 

11. Not long after being sent home from his mission, Siaosi came to Salt Lake fbr a visit Siaosi 
showed up with a white male friend, his hair was done up in a spiky punk rock style with the 
sides shaved off, he was dressed in strange colorful clothes, he lost a lot of weight and tbr 
the first time in his life he did not stay with the family during this trip. I had no idea where 
Siaosi stayed and I assumed that he either stayed in a hotel or in the home of his white 
friend's relatives. Siaosi did not make the normal rounds to visit the homes of various 
relatives. My granny was always tbnd of Siaosi and enjoyed hearing him sing at family 
functions because he had such a wonderful singing voice. My grandmother wanted to know 
why Siaosi did not come to see her as he had always done in the past. When Siaosi finally 
went over to visit my grandmother, Le'o Kinikini, he did not seem like he was remorseful 
for being sent home from his mission and he had no intention of ever returning to his 
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mission. No one in the family questioned 
Grandma Le'o saw Siaosi's strange apJJCatrarlce 
wanted to know why his hair and '"'"'''"''" 
I don't recall what Siaosi said in respo1nse 

about the situation at alL 
him 

12. Siaosi 's conversational speech issues were ten times worse when he came to 
his failed mission. Siaosi came across as a know-it-all and he 
topics and spoke off subject now spoke much louder and 
conversations because he almost never allowed anyone to a 
Siaosi almost seemed like was carrying on a conversation with '""""'"'" 

13. Siaosi began cursing when he talked for the in his life. This was very uu''"u·a• for 
Siaosi because he was always so religious and he never approved of such !angmtge. 

14. I was preparing to go on an LDS mission of my own at the time, but Siaosi said a few 
negative things about the practice of on missions for the LDS vH\U,.J ••• 

tried to directly dissuade me from going on my mission, but he didn't have one 
word for me and he didn't express any happiness for my plans like everyone in the 
family. This was totally unusual for Siaosi because he was so supportive of 
everything that the family members did. 

15. Life at the LDS Mission Training Center is very difficult mentally and spiritually 
but very rewarding. Before anyone is allowed to embark on a church mission, he or is 
required to go to the Mission Training Center to receive preparatory training to learn all that 
is required oft hem while conducting their mission. There are usually anywhere between five 
and ten thousand students at the Mission Training Center in Salt Lake City at any given time. 
There are only three LDS church Mission Training Centers worldwide but the one in Salt 
Lake is the largest. 

16. Before a student comes to the Mission Training Center, they're given a checklist of things 
that they have to bring and things that aren't allowed. They are also given a list of rules and 
expectations of what they are required to accomplish and how they are to conduct their 
behavior. The Mission Training Center looks just like a college campus with servaL dorms 
and classrooms that are large and small. Besides learning about everything that is required 
of you while conducting a mission, virtually every language in the world is taught for the 
center for students whose missions carry them abroad to various foreign lands. 

17. The normal time that it takes to complete the Mission Training Center's preparation process 
is about three to six weeks for English onLy instruction, and rwo to three months for foreign 
language training. There are three classes each day that usually last for two or three hours 
a piece, and there are three meal breaks. 

18. Every student is paired up with at least one or rwo other students, of the same sex, and they 
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19. 

time at the training center. Students are usually not allowed 

""''"""''"Training Center is a very spiritual place and the students are required to 
or seven times a to pray and commune with the heavenly 

en'viri:mzneJnt encourages each student to be very introspective and to evaluate their 

the students. 

God and the church. The faculty and staff at the Mission Training Center 
spiritually in~tune. I always felt a sense that the staff at the Mission 

could see right through you and see into your soul when they interact with 

20. An undisciplined and ill-prepared person will have a difficult time at the Mission Training 
All are required to achieve a basic mastery of the scriptures and key biblical 

concepts. Going to bed on time each night is important because everyone has to wake up 
early morning to begin their routine. Students are encouraged to discuss their feelings 
and be open about any temptations so that the staff members can counsel them and get them 
back on the path. It's a rigorous experience that is not for the faint of heart. 

21. My mission took me to the Los Angeles, California area from January 1993 to January 1995. 
[ the first year of my mission working in the ghettos of South Central Los Angles until 
I was reassigned to the Manhattan Beach by my elder in 1994. 

22. Shortly arriving in Manhattan Beach, I received a call from Bishop David Hales, of the 
Manhattan Beach ward, and he requested that I visit and counsel a young Tongan man and 
his wife who attended the church. When I went to the house where this young couple lived, 
I met DeAnn and she began talking about her husband. This meeting occurred while DeAnn 
was still pregnant with their first son, Forest. I didn't recognize her husband's name at the 
time because he was going by Perrin Vanacy, but I saw a picture of him and told DeAnn that 
he looked like my cousin from the Bay area. As DeAnn talked more about her husband 1 
realized that she was talking about Siaosi. Just as I made the connection in my mind, I began 
hearing Siaosi' s heavy footsteps walking up the staircase of their apartment building, and he 
was singing a tune. When Siaosi came through the door, he and I locked eyes, he dropped 
everything that he had in his hands and we began hugging and crying with one another for 
several minutes. This was the first time in about two or three years that me and Siaosi had 
seen each other, and we both were overcome with emotions. DeAnn made dinner that 
evening and I sat talking with Siaosi for hours. 

23. Siaosi was a totally different person from the cousin that I previously knew a few years 
earlier. Siaosi had gained more than one-hundred pounds., he was dressed in clothes that 
were dirty and looked like he had worn them for days. Siaosi 's hair was long and disorder! y. 
Siaosi was not the physically fit and well groomed person that he had previously been . 

...f<J l/eJJ i:J 
24. I had to step in Zlfld lio!!' F!aaes gn Siaosi's son, Forest, at the time ofhis Blessing Ceremony 

/ 
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not long after he was born. This is something that is 
was not in good standing with the church at the time. 
on probation with the LOS church for not being in right relationship with 
he had been sent home from his mission for fathering a child out of wedlock. 
that Siaosi was excommunicated at that time. 

25. An excommunication can be devastating to a church member and or may be 
ostracized by the church community or their families if the word ever out For this 
reason, excommunications are usually matters which are kept between 
excommunicated member and the church Privacy is kept to the 
reputations of excommunicated members while they're working their way back into the 
priesthood. 

Once a person is excommunicated within the LOS church, their records are removed from 
the church's archives and they are officially no longer considered members of the church. 
It is like erasing the fallen member's history in the church. However, in most cases the 
exconununicated member will be given a path to have their membership and records 
restored. 

27. Excommunicated members are encouraged to continue attending church 
she can only sit and listen, and nothing else. Their input is not welcomed, or 
allowed during church meetings of any kind. Excommunicated members are not allowed to 
participate in various church activities or ceremonies, like Fast Testimony Sunday. During 
Fast Testimony Sundays members fast, donate money to the poor and share their testimonies 
with the congregation. Excommunicated members cannot take part in gospel discussions, 
and they cannot serve in the leadership of any church projects. However, the 
excommunicated member can continue tithing. 

28. It's a long process for an excommunicated member to regain full membership in the church. 
It normally takes between two and five years for an excommunicated member to be 
readmitted to the priesthood. The higer the position that the person once held, the longer it 
takes to get back in. The idea here is that a person who held a high position in the church 
should know better, and it takes longer for them to get back in because they are held to a 
higher standard. Adults who have been admitted into the Melchizedek priesthood are held 
to a higher standard than teenagers or young adults who have only been a part of the Aaronic 
Priesthood. 

29. The most common reasons for excommunication are adultery, incest and other crimes against 
children. Another reason can be for repeated violations of the terms of a probationary 
period. 

30. Confession of sins is an important part of the process to regain membership within the 
priesthood. The church Bishops are the heavenly father's representatives on earth, and they 
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someone for their sins and wipe the slate of their soul clean on 
tmDottartt, u'""'"u;:."' once you're forgiven you never have to 

was for any past sins but still brought 
u"'u"''IJ it was only because own sense of guilt that 

mind. 

31. actual forgiveness comes from the heavenly father 
separate from the church's process forgiveness and 

excommunicated member still has to go through the 
process of fulfilling required by church to regain membership within 
the priesthood. A person may be completely transfonned and believe that he has 
forgiven for sins before completing the process of renewing their membership in the 
church. Other times, an exconnnunicated member may have fulfilled all ofthe requirements 
to rejoin the priesthood, not like they're back in good relationship with God. A 
fallen member may still worldly thoughts, urges and temptations and feel that 
God has not forgiven them. In this situation, the member will receive additional counseling 
but there's nothing to stop him or her from participating in all church activities and 
ceremonies because the church here on earth has forgiven them. The important thing is that 
the person's behaviors remain in compliance with the church's beliefs. 

32. I had several opportunities to observe Siaosi's strange behaviors during the time of my 
mission in Marthattan Beach between 1994 to 1995. When I completed my mission in 
January 1995, I returned to the Los Angeles area shortly afterwards and lived there for a 
while. I had at least two full years to interact with Siaosi and witness his odd behaviors 
firsthand. Siaosi treated me with a lot of respect while l was on my mission, but Siaosi was 
much more relaxed around me during my second stay in L.A. after my mission was complete. 

33. Siaosi had different identities that had their own individual names, ways of dressing, hats, 
hair styles, mannerisms, ways of speaking and other characteristics. Siaosi might be a 
dancer one day and then a reggae guy with fake dread locks the next Siaosi used to take me 
for drives around the Manhattan Beach area and he made stops at various clubs, restaurants 
and social spots. When Siaosi walked into a location with one outfit and wig he used one 
name, and then left me at that location and returned later in a different outfit and wig and 
he'd use another name. Siaosi also spoke differently. Siaosi then took me to another spot and 
did the same thing all over again. Siaosi kept various clothes, wigs and hats in his old 
Volkswagen van and he changed outfits in his vehicle. Siaosi often changed his outfits and 
identities several times a night and I found this behavior to be very disturbing. Siaosi was 
always broke, yet he acted like he had money. I stopped going out with Siaosi after a while, 
because I did not feel comfortable around him in social settings. 

34. Siaosi spoke very rapidly and his conversations were all over the place. Siaosi constantly 
changed subjects when he spoke with me and talked about things that were totally unrelated 
to each other. I often had a difficult time following Siaosi's thought process during 
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conversations. 

Siaosi often spoke about wanting to be a model and a movie star, and he the 
names of famous people in the film industry and talked about as if 
personal friends and associates. Siaosi was well known by many people at 

frequented, and he acted like he believed he was a well known in town. 
However, I never saw Siaosi interacting with anyone famous, and the people who 
recognized him were bouncers, bartenders, waitresses and other low level 
the establishments. Siaosi never spoke with any club managers, he never sat in the VIP 
sections and he was never given anything complimentary. I never saw that 
claimed to do in the film industry and he never had any money. I used to ask Siaosi why he 
was struggling financially if he was so well connected in Hollywood, but Siaosi never could 
provide me with an answer that made any sense. Siaosi was out of touch with reality, and 
living in a world of his own making. 

36. I was playing football at the time of my return to Los Angeles in 1995, and Siaosi told me 
that he wanted to play football as well but he needed to drop some weight. Siaosi told me 
that he was taking Fen-Phen diet pills to lose weight Besides taking the diet pills, Siaosi 
hardly ever ate meals and he kept lots of diets drinks in his van. Siaosi drank drinks 
all day and night. Siaosi's wife, Deann, once told me that Siaosi suffered from bulimia 
because he often went on eating binges that were followed by Siaosi forcing himself to vomit 
up the food he had just ingested. No matter what Siaosi did it seemed like he could not lose 
much weight 

37. Siaosi never went to Polynesian events or had any Polynesian friends while I was around him 
in Los Angeles. Siaosi also changed his name to Perrin V anacey, because it sounded less 
Tongan. Siaosi seemed like he was trying to run away from who he was. When I laid hands 
on Siaosi's son, Forest, during his blessing ceremony I used the correct name, Vanisi, for 
Forest's last name. Siaosi was upset with me for using Vanisi, and he insisted that I had to 
do it over again after the ceremony was already completed. I explained to Siaosi that it 
didn't make a difference because the Lord knows who Forest is and that's all that mattered. 
Siaosi eventually calmed down and took my word for it that everything was okay. 

38. Siaosi had a lot of difficulties with holding down jobs during my time in Los Angeles. Siaosi 
was totally dependant on his wife DeAnn's income to support the family. Siaosi always said 
he was waiting for a big acting role to come his way and earn him enough money to turn his 
whole life around, but it never happened. Siaosi also did not seem like he was motivated or 
doing anything to work towards making his acting dreams come true. [t was like he was 
expecting success to just fall into his lap without putting in a good effort. 

39. The only time that l heard Siaosi speak about "Lester" is when we were children. Lester was 
what Siaosi and other kids in the family called a Polynesian person who acted like a geek or 
a white person. Siaosi used to walk up to complete strangers and say, "Hey Lester, is that 
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you?" 

40. January 1998, when came to Lake City the first stop he made was at the 
home of our cousin, Miles Miles then brought Siaosi to my house where Siaosi 
met up with my younger brother, I was in class at the time, but Vainga 

me to let me know what was on. Vainga didn't recognize Siaosi at because 
for at that time. Vainga also told me to come home because 

was really weird and he had a gun, which was totally not like him. 

41. Siaosi looked came to Lake in January 1998. Siaosi 's clothes looked 
worn out and dirty. His appearance was not groomed and he looked Siaosi 
also looked like he had been up for days without getting any sleep. Siaosi also had a body 
odor that smelled like he hadn't bathed for days. 

42. When I returned home we all went to a local Arby's for lunch. Miles got his food and left 
after Siaosi began arguing with the cashier over how little meat was placed on his sandwich. 

was upset because his sandwich did not look like the sandwich in their advertisement 
picture. The cashier ended up giving Siaosi a new sandwich with much more meat on it to 
calm him down. 

43. I then took Siaosi and Jerry, my adopted son, to a local community center to play ball. This 
is when I made contact with the police. The police didn't want to arrest Siaosi at the 
community center, so they told me to get Siaosi back to my home and to get everyone else 
out so that they could make the arrest there. When I returned to the center, I told Jerry to 
walk to my sister Aileen's home. 

44. When Siaosi and I got back to my house, we were alone and Siaosi was acting very paranoid. 
Whenever the phone rang or I walked in or out of the room Siaosi became suspicious and 
wanted to know who I was talking to on the phone and where I was going. I knew that Siaosi 
was armed but he never displayed or pointed the weapon at me. I believe that Siaosi 
respected me because of my involvement in the church and because he knew that I was never 
involved with street activity like my brother Vainga and our cousin Miles who were both 
former members of the Tongan Crip Gangstas gang. 

45. At one point when the phone rang, it was the police and they wanted to know what was going 
on. When I confinned that the house was clear, the officers demanded that I exit the house 
right away. I had to talk in codes the entire time to make sure that Siaosi didn't know that 
I was speaking with the police. 

46. After I got off the phone with the police, I told Siaosi that I was going to cook some food but 
I needed to throw away a bag of garbage. Siaosi became extremely suspicious at this point 
and began insisting that I stay in the house. When I persisted in telling Siaosi that I needed 
to put the garbage out, Siaosi became agitated. Siaosi's voice, facial expression and 
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47. 

48. 

49. 

50. 

51. 

ctenrreanor instantaneously changed. Siaosi looked and acted like was a completely 
different person who did not know me. Siaosi looked like he was no 
someone else took over his body. Siaosi then said in a deep and unfamiliar 
ol'trn:url?' down" ," ... you ain't going nowhere." As Siaosi said words to me 
empty look in his and he started reaching towards his waistband like he was for 
a weapon. I that he was in danger and that I needed to act quickly, so I told Siaosi 
that I needed to show him something. I then pulled out family photo albums and 
walking Siaosi down memory lane. I started showing Siaosi various photos and 
if he remembered what we were doing and who we were with at the were taken. 
After a few minutes, I observed Siaosi's unfamiliar voice, facial expression and demeanor 
slowly melt away and he turned back into his normal self. Siaosi then began laughing as 
talked about what he and the family were doing in the photographs. Siaosi was so en)l~rossect 
in looking at the photo albums that he was no longer paranoid and didn't care 
him that I was going to leave the room to cook. When I asked Siaosi what he wanted to eat, 

just waved his hand and said whatever as he continued laughing and through 
the photos. Sioasi didn't even look my way at that point. This is when I walked into the 
kitchen and exited the house through the rear door. 

As soon as I left the house, I was tackled by the police officers and then taken to the mobile 
command post. The first thing I did upon entering the command post was to plead with the 
officers not to kill Siaosi. l also told the police that Siaosi was not in his right mind, but I 
believed that he could be talked into giving himself up. 

Corr~vfl011~l U"'IIJe/tJr 
I knew many of the officers who responded to the scene because 1 was a ~oRl!ctieru; efl1eer~ 
at the time. The officers also had respect for my family because we were one of the t1rst ~ 
three Tongan families to move to Slat Lake City and we are well known as being I I 
upstanding, respectful and Godfearing citizens of the community. I am currently a Bishop · 
in the LOS church and there are many other church officials within our family. 

I was very impressed with the restraint that the Salt Lake police authorities showed during 
the standoff and arrest ofSiaosi. I recall seeing Siaosi waving his gun at the police on a few 
occasions during the standofT and the police had several opportunities to shoot him but they 
did not until the very end, and it wasn't lethal. I still can't believe that Siaosi made it out of 
the house alive, but I'm extremely thankful to the officers who responded to the scene. 

I never knew Siaosi to abuse drugs or alcohol before his arrest. I saw no signs that Siaosi 
was abusing drugs or alcohol during his trip to Salt Lake in January 1998. I never observed 
Siaosi ingesting any drugs or alcohol, and he never had the scent of marijuana or liquor on 
his clothing or breath. It was approximately 8 to 10 hours between the time that Siaosi first 
came to town and his arrest. 

I was never interviewed by anyone on Siaosi's trial defense team by phone or in person. 
They never so much as wrote me a letter. 1 also had no recollection of anyone from Siaosi' s 
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team also 
preliminary 

tnr''""'"'u' anyone in the family. Siaosi's defense 
I was into Reno for the 

52. During a break, while I was to speak with one of Siaosi's defense counsel 
but his told me, "Not now!", and walked away. I just wanted to ask Siaosi's 
attorneys to request that treat Siaosi with more respect in front of the family 
because it was disturbing for our relatives to see how roughly he was being handled 
in their While I always believed that the family of the victim should be respected, 
I also felt like our family should been shown some measure of respect especially 
v"'"'a""'" we were all a state of emotional shoek at the time. The officers were squeezing 
his handcuffs on pushing him around as they walked him in and out of the 
courthouse, and manhandling him all of the time. Their animosity towards Siaosi was 
obvious to everyone in the courthouse but no one cared to do anything about what was going 
on. It seemed like Siaosi's did not care how Siaosi was being treated in the 
courthouse and they made no to stop what was occurring. 

53. I was never interviewed by anyone who worked on Siaosi's behalf during his state post­
conviction proceedings. Herbert Duzant of the Federal Public Defender office was the first 
person working on Siaosi's behalf to ever speak with me. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on April 5 2011 in Salt Lake county, Utah. 
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Declaration Of Renee Peaua 

I, Renee Peaua, declare as follows: 

1. My name is Renee Peaua, I am 30 years old and I currently reside in Salt Lake county, Utah. 
I am the cousin of Siaosi V anisi and I have known Siaosi since my childhood. Siaosi is ten 
years older than me but I grew up interacting with him at family gatherings and functions. 

2. I stayed at Siaosi 's home in Los Angeles around the mid-1990's when I was on my way to 
Tonga for enrollment in school there. I was having behavioral problems at the time and my 
parents felt that it was best for me to go to Tonga to attend school and become reacquainted 
with my culture and traditions. This was the first time that I had seen Siaosi in a few years 
at that time, and I noticed a huge change in his appearance and personal hygiene. Previously, 
Siaosi was always physically fit, well dressed, clean cut and stylish, but at this time he was 
really overweight, dressed sloppy and had poor hygiene. Siaosi didn't look clean and he 
allowed his head and facial hairs to wildly grow out. I was very shocked by Siaosi' s 
appearance. 

3. Besides the change in Siaosi's personal appearance, his home was a complete mess. I saw 
piles of garbage laying all over the floor in every room of his apartment. There were 
countless empty plastic bottles, fast food wrappers and other random items all over the place. 
Siaosi tried to explain why he was holding on to all of the garbage around his house, but his 
explanations never made any sense to me. 

4. Siaosi painted his bedroom completely black and he put purple lights around the room. 
Siaosi also wrote various things on all of the walls ofhis apartment with magic markers and 
spray paint. The writings and scribble on his walls were all gibberish that didn't make any 
sense. 

5. Siaosi was the same sweet, thoughtful and generous cousin in the way that he treated me 
during this trip. I was traveling with my brother, Manamoui, at the time of this visit and 
Siaosi showed us around town and did everything that he could to ensure that we had an 
enjoyable stay. I was only supposed to stay with Siaosi for one day but ended up spending 
two or three days with him. 

6. When Siaosi came to Reno in January 1998, I spent the most time around Siaosi during that 
week leading up to the incident at UNR. Everyone was initially happy to see Siaosi and 
spent time with him, but as the week went on it became clear that Siaosi was not in his right 
mind and everyone, except for me, began avoiding him. Siaosi split his time between my 
immediate family's residence and the residence of our cousin Maria Losa Louis. However, 
Siaosi spent more time at my house. 
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7. Siaosi seemed like he had different personalities inside of his head during the week leading 
up to the incident. Siaosi was dressing up with different wigs and weird clothing, and he 
used different names whenever he wore these wigs and outfits. Siaosi' s different 
personalities had different characteristics, but I don't remember them all in detail. I only 
recall that Siaosi acted like his normal self whenever I saw him without any wigs on his head 
or wearing strange outfits. Whenever Siaosi had on a wig I knew that he was going to be in 
crazy mode. 

8. Siaosi frequently spoke like he was meeting me and other people in the family for the first 
time when we found him with a wig on and he was in a new personality. Siaosi introduced 
himself using his different names and identities, and he asked me and others for our names 
as if he never met us before in his life. Siaosi used about three different names, that I knew 
of, while he was in Reno that week and each identity had it's own separate personality. 

9. One of Siaosi' s personalities was a Crocodile Dundee type of character with an Australian 
accent. Siaosi also used the name Sonny Brown for another character, but I don't recall 
exactly who Sonny was supposed to be. 

10. Another personality was the reggae rasta-man, the identity he took on when he wore the wig 
with the dread-locks. When Siaosi was the rasta reggae man he listened to a lot of reggae 
music, sang reggae songs, talked with a Jamaican accent and he sometimes stopped all of a 
sudden to do a reggae skank dance for no reason. 

11. The only substance that I saw Siaosi use during that week of the incident in Reno was 
marijuana and alcohol, and I smoked and drank with him. Siaosi and I drank alcohol 
together at least three to five times that week, and we smoked marijuana almost everyday. 
Drinking wasn't really Siaosi's thing and I never saw him drink to the point where he was 
intoxicated. When we smoked marijuana, it was never laced with any other drugs and I 
never saw Siaosi act too crazy afterwards. As far as I could tell, alcohol and marijuana did 
not have a real effect on Siaosi. If Siaosi was not wearing any wigs, he was fine before and 
after smoking weed or drinking alcohol. If Siaosi was wearing his wigs, he was weird before 
and after smoking weed or drinking alcohol. Siaosi's wig wearing was the best indicator of 
when Siaosi was not in his right mind. 

12. I saw Siaosi in the possession of a glass pipe, but I never saw him use it in my presence and 
he didn't mention what he used it for. In the years following Siaosi's arrest, I saw someone 
with the same type of glass pipe and the person told me that it was used to smoke Crystal 
Meth. 

13. During that week before the incident, Siaosi seemed like he was obsessed with money and 
the idea of becoming rich. Siaosi constantly told me that he needed money or that we both 
needed to make some money. Although Siaosi had no plan to get there, he wanted to be rich 
so the he could help everyone in the family. Siaosi spoke in detail about the various things 
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he wanted to do to help his uncles, aunts, cousins, close friends, and his son Fore st. Siaosi' s 
discussions of money all seemed like fantasy talk and not based in reality. Siaosi once told 
me that after we became rich he intended to buy several walkie-talkies so that he could 
communicate directly with me and everyone in the family. Siaosi really liked walkie talkies. 

14. Siaosi went out walking my family's dog, Doobie, at all hours of the night and early morning 
hours. Siaosi also stayed up late watching television through the nights. Siaosi had a 
constant look of tiredness on his face and he seemed like he needed rest. 

15. When Siaosi spoke he often rambled, talked rapidly and spoke incoherently, especially when 
he wore his wigs. Siaosi usually rambled about topics such as outer space, aliens in the 
universe, a person named Lester, money and other weird topics. Siaosi also rambled about 
the Laminite people and the Stripling warriors mentioned in LDS church doctrines, and other 
random religious topics. Siaosi sometimes sat in the dark and talked to himself. I didn't 
understand what Siaosi was saying during these episodes. 

16. Siaosi frequently held long conversations with my family dog, Doobie. I found Siaosi 
speaking with Doobie alone in rooms on a few occasions for long periods of time. Siaosi 
wasn't just speaking to Doobie, because he claimed that he actually heard Doobie talk back 
to him and give him answers to various questions that he had. Siaosi's conversations with 
Doobie increased as time went on because no one else in the family was talking to him. 
Everyone in the house thought that he was out of his mind. I was the only person in the 
family who continued to interact with Siaosi. 

17. In the latter part of the week, just before the incident, Siaosi began referring to Doobie as 
"The Almighty," and he told me that he worshipped Doobie. Siaosi began treating Doobie 
extra special, like he had a religious reverence for the dog. Siaosi took Doobie out for long 
walks every day without fail. No one else in the family ever walked Doobie before this time. 
Siaosi didn't allow Doobie to eat normal food because it wasn't good enough for Doobie. 
Instead, Siaosi personally cooked large gourmet style meals for Doobie to eat. Doobie really 
loved Siaosi because no one else in the family gave him such attention. Doobie was a mostly 
white mixed mutt that had black fur around one eye and a black nose. Doobie would have 
made an excellent witness if he could really talk because Siaosi told him many things during 
their conversations. 

18. Everyone in the household was very disturbed by Siaosi's behavior and avoided him at all 
possibility. Even my mom, Alisi Peaua, used to say that Siaosi was "Fakasesele", which 
means insane or crazy in Tongan. 

19. My older brothers, Tavake and Manamoui were peers of Siaosi and they were very close to 
him when they all were growing up. When Siaosi first came to Reno, Tavake and Manamoui 
took Siaosi out to social gatherings but quickly stopped because of the bizarre behaviors that 
he was exhibiting. After Siaosi embarrassed them in public they didn't want to hang out with 
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him after the first day or two. This is why I started spending time with Siaosi at the home 
of our cousin Maria Losa Louis. 

20. My late father, Mani Peaua, used to organize dances for the Tongan youths in the community 
at nearby Paradise Park, and Siaosi came to a dance that week of the incident. Siaosi was 
wearing a straight hair wig, he had a hatchet and he was dancing around like a Native 
American. Siaosi was chanting strange sounds, making vocal noises with his hand over his 
mouth and yelling cries like a Native American as he was swinging his hatchet around 
recklessly. Siaosi's actions were scaring the other people at the dance and everyone began 
moving away from him. My father had to tell Siaosi to put the hatchet down, and Siaosi did 
so but continued dancing wildly and yelling. I did not see Siaosi drinking alcohol or 
smoking marijuana on that evening. 

21. I never saw or heard of Siaosi spending time around UNR's campus, even though it was 
close and within walking distance of my family home. My older brothers, Sione and 
Tavake, used to attend UNR at the college level a few years before Siaosi's arrest, and I 
attended UNR's Upward Bound College Prep course during the summer of 1995 while I was 
in high school. I did not know of officer Sullivan and I am not aware whether Siaosi or 
anyone else in the family ever had any run-ins with Sullivan or any other UNR police 
officers. 

22. I heard that the UNR police were not always nice to youths of color. I have a female friend 
who used to complain about the way that the UNR police officers treated Polynesian youths. 
My friend always mentioned that she believed that UNR's officers engaged in racial 
profiling. 

23. Siaosi wrote me several bizarre letters after he was arrested in 1998 and was awaiting trial 
in Reno. The letter that stands out the most was a three page letter that Siaosi wrote about 
ants. The letter was all about ants, their colonies and their lifestyle, and nothing else. I 
wasn't able to follow what Siaosi was trying to say in his letters because they made no sense 

24. Siaosi's first child, Kolina Lavake, lives in Oram, Utah with her mother's family, but she 
interacts with me and other family members of Siaosi. Others in the family, as well as 
myself, believe that Kolina suffers from some form of mental health problem. Kolina has 
severe and unexplained mood swings. Kolina will be laughing and in a good mood at one 
moment and then, all of a sudden, she becomes sad, and starts crying or gets angry and 
begins yelling in a complete rage. I suffer from similar mood swings, but nothing as severe 
as Kolina. Kolina is about 20 years old now. 

25. I met with the prosecutors and police officials on a few occasions before the trial began. The 
prosecutors tried to put words in my mouth, especially regarding the issue ofSiaosi wanting 
to kill a white cop. The prosecutors gave me a storyline and kept asking me, "Isn't that 
true?" ... "It was like that, right?" as they explained what they thought about Siaosi' s actions 
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leading up to and after the murder. Although the story line wasn't accurate, I felt intimidated 
and I repeatedly said yes to everything that they were saying just to finish the conversation 
and get out of the room. I was young and easily influenced back then, and afraid. I never 
heard Siaosi say that he wanted to kill a white cop but I recall telling the prosecutor's yes 
when they asked ifl did. 

26. I only spoke with Siaosi' s defense trial investigator, Crystal Calderon, but no one else on her 
team. I also never met with the attorneys who represented Siaosi in his state post-conviction 
proceedings. I would have told Siaosi's former representatives everything that I have said 
in this declaration had I been asked. 

I declare under penalty of p=:try that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on April 2011 in Salt Lake county, Utah. 

~y 
Renee Peaua 
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Declaration Of Heidi Bailey-Aloi 

I, Heidi Bailey-Aloi, declare as follows: 

1. My name is Heidi Bailey-Aloi, I currently reside in Salt Lake county, Utah, and I am a 

former friend ofSiaosi Vanisi. Siaosi and I first met in 1991 at the LDS Church Institute that 

was located across the street from El Camino College in Los Angeles. I was attending El 

Camino college at the time, but Siaosi was not. However, Siaosi spent a lot of time around 

the campus with me and others in our circle of friends. 

2. When I first met Siaosi, he was living with his cousins John and JeffFinau. Siaosi never 

worked much and he was pretty much a freeloader who lived in various places and moved 

whenever the people he was living with had enough of him. When Siaosi had places of his 

own he usually rented random rooms and apartments that were located near beaches in 

sketchy neighborhoods. 

3. When Siaosi and I first met, he told me that his name was George Tafuna, he was born in 

Tonga and raised in San Bruno, California. As time went on, Siaosi unofficially changed his 

name to Perrin Vanacey and he insisted that everyone call him by this name. I don't recall 

why he decided to change his name. 

4. Siaosi spoke like he had been on a successful LDS mission when I first met him, however, 

in time he admitted to me that he did not complete his mission. Siaosi spoke about his failed 

mission like it was one of his greatest disappointments in life. 

5. Kimmy Grandbois was a girl who Siaosi dated for a long period of time before he met and 

later married DeAnn. Kimmy was desperately in love with Siaosi and she did everything for 

him. Kimmy gave Siaosi money, let him drive her car, bought him food and paid his bills. 

Siaosi was totally dependant upon Kimmy financially but he never seemed like he was in 

love with her. 

6. Siaosi was attending an LDS Singles Ward for young adults somewhere in Los Angeles 

when I first met him. He later attended the Manhattan Beach Ward around 1994 when he 

was with his ex-wife DeAnn. I never witnessed or heard that Siaosi ever abused alcohol or 

any substances at all. 

7. I had the impression that Siaosi was mentally disturbed from the time that we met. When 

Siaosi spoke with people his conversations were all over the place, he rambled a lot and 

spoke rapidly. I wasn't always able to follow everything that Siaosi said because he spoke 

incoherently at times. Siaosi also frequently made himselflaugh at strange and inappropriate 

times when he spoke with people. I often had no idea what Siaosi was laughing about. 
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8. Siaosi was inappropriately friendly with people who he barely knew and even complete 

strangers. For example, when Siaosi met people at dances he often allowed them to give him 

a ride home even though he didn't know them. Our friends and I used to tell Siaosi that he 

needed to be more careful about just going off with total strangers, but he didn't see any 

problems with it. 

9. When my father was beaten by a Mexican gang and sent to the ICU at a local hospital in 

1991, Siaosi walked into my father's room and began talking very loudly and saying, 

"What's Up!," "Looking good!" and other inappropriate outbursts that didn't fit the 

situation. My father was in critical condition and very fragile at the time but it seemed like 

Siaosi was oblivious to the gravity of the situation. 

10. I began my LDS mission in 1992 and did not return to the Los Angeles area until January 

1994. I had no contact with Siaosi during the time while I was away on my mission. When 

I returned to L.A., Siaosi was living with DeAnn and she was pregnant with their first child, 

Forest. I lived near Siaosi and DeAnn and we all attended the same church at the Manhattan 

Beach Ward. DeAnn and I became close friends and she confided in me about her 

relationship with Siaosi. DeAnn said Siaosi physically abused her at times, but I never saw 

DeAnn with bruises about her face or body. 

11. Siaosi developed identity issues by the time of my return in 1994. Siaosi stopped telling 

people that he was Tongan, and began saying he was born in Africa, or that he was half Black 

and half Chinese. Siaosi never talked with me about his family's background at any point 

during our friendship. 

12. I never knew when Siaosi was serious or not. Siaosi sometimes said the strangest things that 

made everyone laugh but he often looked at everyone with a serious expression on his face 

like he wasn't joking and had no idea why we all found his comment to be funny. Siaosi had 

a flat puzzled look on his face at everyone's response during these occasions. 

13. Siaosi talked to himself a lot in the presence of other people, but I couldn't figure out what 

he was talking about. Siaosi seemed to be oblivious to the presence of others when he spoke 

to himself, or he just didn't care. 

14. Siaosi began wearing weird and inappropriate outfits in public. Siaosi enjoyed dressing up 

like a super-hero in electric blue waist tights and a cape. Siaosi had no reservations about 

walking around the community with this outfit on, and he didn't seem to care about anyone's 

reaction. It seemed like any kind of attention was good attention for Siaosi because he 

seemed to believe that people were actually recognizing him as being a star or a famous 

person. Siaosi displayed various other weird and inappropriate behaviors that suggested to 

me that he was not mentally stable. Siaosi was never right in his mind and his condition only 

grew worse as time went on. 
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15. Siaosi was excommunicated from the LDS church while he was attending the Manhattan 

Beach Ward, and I vaguely remember DeAnn telling me about it. I don't recall the 

circumstances that led to Siaosi's excommunication. 

16. I was never contacted by Siaosi's trial or state post-conviction attorneys. Herbert Duzant of 

the Federal Public Defender office was the first person to ever discuss Siaosi's case and 

background with me. I would have provided Siaosi' s previous lawyers with all of the 

information in this declaration had I been asked. 

I declare under penalty of P~till[Y that the foregoing is true and correct and that this 

declaration was executed on April~Oll in Salt Lake county, Utah. 
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Declaration Of Herbert Duzant's 
Interview with Tony Tafuna 

I, Herbert Duzant, declare as follows: 

1. I am employed as an investigator with the Law Offices of the Federal Public Defender. I 
have been assigned to work on the federal habeas corpus petition of Siaosi V anisi. As part 
of my responsibilities regarding Mr. V anisi' s case I interviewed members of his family. 

2. On December 16,2010, I spoke with Mr. Vanisi's maternal first-cousin, Mr. TonyTafuna, 
at his place of residence, 1939 W. 900 North, Salt Lake City NV 89116. Mr. Tafuna is the 
son ofMr. V anisi' s maternal uncle, Maile Tafuna, and he has known and interacted with Mr. 
Vanisi since the time that Mr. Vanisi came to the United States from the Kingdom ofTonga 
as a child during the 1970's. Mr. Tafuna provided me with the following details: 

3. Mr. Tafuna moved to the United States with his immediate family in 1968, two years prior 
to Mr. Vanisi's birth. Mr. Tafuna's father, Maile Tafuna, went to the U.S. about a year 
beforehand and sent for the rest of our immediate family the following year. Mr, Tafuna was 
accompanied by his younger brother, Tufui Tafuna, when he immigrated to the U.S. in 1968. 

4. Mr. Tafuna was 11 years old when he first met Mr. Vanisi in 1976, after Mr. Vanisi and his 
immediate family moved to San Bruno to join the rest of the family. Mr. Tafuna's first 
impression of Mr. Vanisi was the he was a nice and likeable child. Mr. Vanisi was never a 
trouble maker and he obeyed all of the family elders. Due to the five year difference in their 
ages, Mr. V anisi and Mr. Tafuna never spent time in the same circle of family and friends 
within their community. However, Mr. Tafuna frequently saw and interacted with Mr. 
V anisi at family and church gatherings and events. Mr. V anisi was introverted and spent a 
lot of time keeping to himself when he was a boy. 

5. Mr. Tafuna's father, Maile Tafuna, was the leader of the family and he was at the center of 
all decisions involving its members. Since Mr. V anisi and his siblings were all abandoned 
by their fathers, with the exception of his youngest brother Tupou Uluave, my dad took a 
more active role in their lives than he did with his other nieces and nephews. Maile Tafuna 
was Mr. V anisi' s main male role model and father figure throughout his childhood and early 
adult life. 

6. Mr. Tafuna's father, Maile, was not a subtle man and he never sugar coated anything that he 
had to say. Maile always spoke his mind irrespective ofhow it made people feel, and he had 
the capability of making people feel very small or even hurting their feelings at times. Maile 
was overbearing at times and he was always a lot harder on the children within the family 
than those outside. Maile was the type of person who freely gave away thousands of dollars 
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to people within the Tongan community, but Mr. Tafuna and his siblings had to beg their 
father, Maile, to give them as little as five dollars. 

7. Mr. Tafuna's dad, Maile, had a vision for all of the children in the family. Maile wanted 
them all to be successful and achieve things that he was not able to accomplish in his own 
life. Maile was previously a successful businessman in Tonga. Maile was also the first 
Tongan Bishop in the LDS Church in Tonga, and he later became a church Patriarch after 
moving to San Bruno, California. Maile was well known and deeply respected for 
everything that he did to help the Tongan community throughout the western United States. 

8. Mr. Tafuna spent a lot of time being upset with the way his father treated him and the other 
children in the family when they were growing up. Nevertheless, Mr. Tafuna believes that 
his father, Maile, gave him the drive to become educated, fiscally responsible, and self­
sufficient. However, Mr. Tafuna also understands how Mr. Vanisi could have been 
negatively impacted by the way that Maile treated him when he was growing up, especially 
if Mr. V anisi didn't understand that Maile wanted the best for him. 

9. Mr. Tafuna's father, Maile, was adamant about letting everyone in the family know his 
feelings on interracial relationships. Maile was totally against the idea of anyone in the 
family marrying non-Tongans, or non-Polynesians. Maile wanted the family to carrying on 
their traditions, even though they were living in the U.S., and preserve their heritage. Maile 
believed that interracial marriages were difficult to maintain because of the cultural conflicts 
that inevitably arises. Maile believed that interracial marriages could cause family members 
to turn away from their culture and raise their children with non-traditional values. 

10. When Mr. Tafuna was dating a white girl as a teenager, he brought her to a function that was 
attended by his parents and other family members. Mr. Tafuna wanted to introduce the girl 
to his parents so he went around looking for them. As soon as he spotted his parents and 
began walking towards them, Maile looked at him with an expression of disgust and walked 
away to avoid having to interact with Mr. Tafuna and his girlfriend. Mr. Tafuna's mother 
knew how his father felt about the situation so she did the walked away as well. Mr. Tafuna 
was so embarrassed that he never brought the girl around his family again. 

11. The Tafuna family held talent shows at family functions throughout Mr. Tafuna and Mr. 
Vanisi's childhood. The contestants were children within the family and they displayed 
various talents like singing and dancing. Aunt Toeumu, Mr. Vanisi's adopted mom, used 
to dress him up as a girl and make him dance in front of everyone. Toeumu placed wigs on 
his head, dressed him in hula skirts, and put lipstick and blush on his face with a flower 
necklace around his neck. Mr. V anisi then danced and sang in front of the family as 
everyone laughed. Mr. Tafuna never knew how this affected Mr. Vanisi because he just 
smiled as everyone called him Umu's little girl. 

Page 2 of 4 

AA05733



12. Mr. Vanisi was always very eager to please everyone in the family, and he always tried to 
match the accomplishment of other children in the family especially when it came to 
athletics. Mr. Vanisi's brother, Tevita Siu, was an excellent football player and there were 
other sports stars in the family, but Mr. Vanisi did not have the skills to match their 
accomplishments. 

13. Mr. Vanisi had a few jobs as a teenager when he lived in San Bruno, but never for long 
periods of time. Everything that Mr. Vanisi did was short-lived and he didn't stick to 
anything. 

14. Mr. Tafuna was present at the wedding of Mr. Vanisi's sister, Sela, in late 1997 in San 
Bruno. This was the first time that Mr. Tafuna had seen Mr. Vanisi since about 1991, and 
Mr. Tafuna thought he was acting in a very disturbed manner. Mr. V anisi spoke like he was 
out ofhis mind and out of touch with reality. Mr. Vanisi was dressed oddly and speaking 
with a southern drawl and accent. Mr. V anisi was taking photographs of the wedding and 
climbing on top of speakers and other things to get various angles for shots, and in doing so 
he was being very disruptive. Mr. V anisi was also very disrespectful towards the Royal 
Tongan family members who attended the wedding. Mr. V anisi was putting the cameras 
close to their faces, saying inappropriate things to them and walking behind them, which is 
a sign of disrespect in Tongan royal traditions. At first Mr. Tafuna thought that Mr. Vanisi 
was joking, but as the evening went on realized that something was seriously wrong with 
him. 

15. When Mr. Tafuna and his other relatives were having a conversation with Mr. V anisi at some 
point during the wedding celebration, Mr. V anisi stood up all of a sudden and began talking 
to himself while assuming a baseball hitting stance. Mr. V anisi seemed like he was holding 
an invisible bat in front of an imaginary home plate, and he began saying, "It's the bottom 
of the 91

h, the scores are tied, here comes the first pitch" and then he swung while saying 
"strike one." When Mr. Vanisi then said "here comes the second pitch", Mr. Tafuna and 
their other cousins told Mr. V anisi to shut up and go somewhere else. Mr. V anisi responded 
by just looking at them like he was puzzled and then he walked away. Mr. V anisi never 
smiled or acted like he was joking during this entire incident. 

16. Mr. V anisi spoke about acting in various Hollywood movies and several other odd and 
random topics during the wedding. Mr. Tafuna didn't recall everything that Mr. V anisi said 
that evening because he tried to ignore him. 

17. Mr. Tafuna moved to Salt Lake City, Utah, from Hawaii, in late 1997 not long after Sela' s 
wedding. Mr. V anisi came out to Salt Lake around that time for a visit and he was looking 
to meet up with Mr. Tafuna. Mr. Vanisi wanted to stop by Mr. Tafuna's home for some 
reason, but he never made it. 
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18. Mr. Tafuna was never contacted by Mr. Vanisi's trial or state post-conviction attorneys. I 
was the first person to ever discuss Mr. V anisi' s case and background with Mr. Tafuna. Mr. 
Tafuna said that he would have provided Mr. Vanisi's previous lawyers with all of the 
information in this declaration had he been asked. 

I declare under penalty of peijury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on April 17th, 2011 in Clark county, Nevada. 

X . 
Herbert Duzant 
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Declaration Of Terry Williams 

I, Terry Williams, declare as follows: 

1. My name is Terry Williams, I am 37 years old and I currently reside in Los Angeles county. 
I am a former friend of Siaosi Vanisi and we first met one another almost twenty years ago. 

2. I met Siaosi in 1993 through our common friend, Greg Garner, when Siaosi and Greg were 
living together in Redondo Beach, California. At first, Siaosi was great to be around because 
he had a really good sense ofhumor, he was polite, and dedicated to his friends. Siaosi' s size 
was intimidating to people who didn't know him, but not his personality. Siaosi was not a 
trouble maker. 

3. Siaosi was very helpful to friends and to complete strangers as well. Siaosi helped distressed 
motorists whose cars were disabled and women who were being harassed by men. When 
someone needed something, Siaosi was the type of person who would give you the shirt off 
his back if he had to. 

4. Siaosi was not a major abuser of any substances during our friendship. Siaosi hardly ever 
drank alcohol and he occasionally smoked marijuana, but he never used any harder 
substances. I don't recall ever seeing Siaosi in an intoxicated state. 

5. Noticeable changes occurred in Siaosi's behavior after he began taking large amounts of a 
weight loss drug called Fen-Phen around 1994. Siaosi 's behavior patterns worsened when 
he began having difficulties with his marriage around 1995. 

6. Siaosi had several personalities and each of them had their own names, ways of talking, ways 
of dressing and behaving. The names ofSiaosi's identities were Sonny Brown, Giacomo, 
Lester, and others that I can't now recall. I knew Siaosi as Perrin throughout our friendship 
and didn't learn his real name until after be was arrested in 1998. Altogether, Siaosi had at 
least five to ten distinct personalities. 

7. Siaosi' s personality, Sonny Brown, was the famous cool guy. Lester was the creepy guy that 
made everyone feel uncomfortable. When Siaosi was in some of his personalities, be often 
acted like he didn't know me or our other friends, and he introduced himself and talked as 
if it was the first time we ever met. 

8. Siaosi wore various costumes and weird outfits around his home and in public. Siaosi wore 
various wigs, weird hats and strange mismatched clothes. Siaosi had a super-hero 
personality, and he wore tights, women's leggings and a cape around the neighborhood when 
he was in this character. 
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9. Siaosi was a cross-dresser and often wore women's clothes. Siaosi wore loose dresses and 
skirts with wigs, stockings, high heels and make-up. Siaosi wore this and his other outfits 
to bars, restaurants, supermarkets and other stores, and just while he was walking around the 
neighborhood. When people saw Siaosi coming their way, they avoided him and looked at 
him like he was crazy, but Siaosi didn't seem to notice the reactions of people around him. 

10. I never had an idea what was going on inside ofSiaosi 's head, and his behaviors were always 
unpredictable and erratic. Siaosi might be laughing and having a good time one minute, but 
then he became angry for no reason and looked at you like he wanted to kill you. However, 
Siaosi never became violent with me or any of our friends. 

11. On almost a weekly basis, I found Siasoi standing in the comer of a room in his apartment 
with all of the lights off and crying in the dark. Siaosi never explained why he was crying. 
On other occasions, Siaosi stood silently in the dark posing like he was a statue for long 
periods of time. 

12. Siaosi hung christmas lights around his apartment and he sometimes turned off all of the 
regular lights and sat in the living room with the Christmas lights twinkling. Siaosi then 
seemed like he didn't know that anyone else was around and acted like he was someone else. 

13. Siaosi enjoyed drinking a Polynesian beverage called "Kava," and he said the drink cleansed 
his soul. Siaosi only drank Kava when he was alone in his bedroom and never in front of me 
or anyone else. 

14. Although Siaosi never mistreated or abused his children, he was never a responsible parent. 
Siaosi gave his children, Forest and Moleni, cake, candy and other junk foods for breakfast, 
lunch and dinner. Siaosi gave them so much junk food that they didn't want to eat any more 
at a certain point. Siaosi also allowed them to run around his apartment complex without 
shoes and even naked on many occasions. When Siaosi was watching the kids while DeAnn 
was away, the children were free to do whatever they wanted. Siaosi never tried to instill any 
sense of discipline in his children. Siaosi had a very childish mentality and it seemed like 
his kids were his peers. 

15. In 1995 or 1996, I had a Halloween party at my apartment and Siaosi came dressed like he 
was a Jungle Tracker. Siaosi had a hatchet with him and he was swinging it around and 
scaring my guests at the party. I had to speak to Siaosi and tell him to put the hatchet away. 
Siaosi then went outside and chopped down a tree that was in my building's courtyard. I was 
angry with Siaosi and had to go outside to talk to him again. When I asked Siaosi what he 
was doing, he told me that he was cutting down the tree oflife. I had absolutely no idea what 
he was talking about. 

16. Siaosi was living on Dufour Street in Redondo Beach after DeAnn left him in I996. Siaosi 
used to practice throwing his hatchet into his bedroom closet door for long periods of time 
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by himself. 

17. Siaosi never liked a friend of mine, named Jeff, because Jeff frequent borrowed money from 
me and never paid me back. Jeff was a drug addict at the time and down on his luck. One 
day Siaosi had enough of Jeff's mooching ways and started yelling, "Pay up toad!" several 
times and then he wrote "Pay up toad" across a wall in his apartment. Siaosi then started 
swinging his hatchet at Jeff and coming within inches of Jeff's throat. Siaosi then snatched 
Jeffby his collar and pinned him against a wall and told me, "Just say the word and I'll fmish 
him." Everyone was horrified and I had to calm Siaosi down and convince him not to harm 
Jeff. Siaosi had a strange connection to his friends that seemed very unusual. Siaosi always 
took on the problems of his friends in a very personal way, and their problems became his 
as well. Siaosi was overly protective and defensive of his friends. 

18. Siaosi wrote random things over all the walls in his apartment. Siaosi's walls were covered 
with poems, quotations, and random phrases that didn't always make sense. Siaosi drew 
several creepy images that were sexual in nature. One particular piece that stands out in my 
memory was an image of Satan, with long horns, having sex with a woman. 

19. Siaosi often said he was an alien from another planet in another galaxy. Siaosi spoke a lot 
about metabolic physics, and he used to tell me, "I'm here Terry, but I'm not really here." 
Siaosi also said that he was building a space ship so that he could go back to his home 
galaxy. 

20. Siaosi often spoke about having invisible alien friends who no one else could see but him. 
Siaosi also used to say these invisible friends were going to accompany him when be travels 
back to the his galaxy. Siaosi was going to take these invisible friends on a mission to see 
whose god was the greatest. Siaosi usually had a serious look on his face when he spoke 
about these and other delusional matters. 

21. Siaosi spoke about his internal conflicts with being Mormon. Siaosi did not like the Mormon 
church, and said that he'd have nothing to do with it if it weren't for his family. Siaosi was 
critical of their beliefs. 

22. Siaosi hardly ever slept, and he frequently wandered the streets at all hours of the day and 
night. Siaosi used to show up to my apartment in the middle of the night, often around 2:00-
3:00AM, and begin pounding heavily on my door. Siaosi's pounding sometimes woke me 
and my wife up in a panic because we didn't know what was going on or if there was some 
type of an emergency. When I answered the door Siaosi usually said, "It's just me," and 
then he'd walk into my apartment and begin talking with me about insignificant things. 
Siaosi was wide awake and acted like he was paying me a visit in the middle of the 
afternoon. Siaosi's behaviors were so disturbing to my wife that she stopped going over to 
Siaosi' s apartment and she avoided being around him in any circumstance. 
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23. I was under the impression that Siaosi was a successful actor from the way that he discussed 
his work. Siaosi was always talking about being in several movies and commenting that his 
agent had some new project lined-up for him. I never saw any of the movies that Siaosi 
claimed to be in. I only saw Siaosi in one super-bowl beer commercial. 

24. Siaosi always challenged and tested the patience of the police for no reason whenever they 
made contact with him, no matter how minor the circumstances. I recall an incident where 
the police approached Siaosi, Greg, my brother Tim, and I as we were all sitting in Tim's car 
in front of "Scooner's Bar" in Redondo Beach. When they police told us to exit the car, 
everyone complied with the officers' directive except Siaosi. Siaosi refused to exit the car, 
he rolled up his window as he sat in the front passenger seat, locked his door and refused to 
remove his seat belt. The officers called for reenforcements and the situation turned into a 
stand off between Siaosi and about fifteen police officers. The officers ended up breaking 
his window, cutting his seatbelt, beating Siaosi and dragging him out of the car through the 
broken window. Siaosi never struck any of the officers, but they severely beat him and his 
face was a bloody mess. I do not recall why the police wanted us to get out of the car, but 
it it may have been connected to something that happened inside of the bar. Whatever it was, 
Siaosi 's actions were unnecessary and served no purpose other than to inflame the situation. 

25. I heard that Siaosi began smoking meth within a couple weeks of leaving for Reno in late 
1997. I never witnessed Siaosi smoking meth firsthand, but our common friends told me 
about it. I am familiar with the smell of meth smoke and I recalled that Siaosi sometimes 
wreaked of that scent but I never confronted him about it. I believe that Siaosi may have 
been dipping into the supply of his cousin, Mike, who was known to be a meth smoker. 

26. Siaosi was having sex with an elderly female neighbor in exchange for money, and Siaosi 
became extremely paranoid when she died of natural causes, a heart attack, in 1997. Siaosi 
was so disturbed that he left town and went to Reno. Even though no one suspected that 
Siaosi did anything wrong and there was never any talk of foul-play, Siaosi was paranoid and 
nervous. Siaosi had become so overwhelmed with paranoia for the police that he believed 
the authorities were going to accuse him of something even though he didn't do anything. 
Sioasi told me that he was going to stay with some relatives in Reno for a while and then 
return to Los Angeles. 

27. From the time that I met Siaosi in 1993 until the time he left California for Reno in late 1997, 
his mental state continually worsened and spiraled out of controL It was like Siaosi was in 
a mental free fall. 

28. Siaosi used to tell me that his mother was a prostitute and that he was born a bastard. Siaosi 
became emotional when he discussed his family background and I tried to avoid talking 
about it. It was a sore and touchy subject for Siaosi. 

29. I was never contacted by Siaosi 's trial or state post-conviction attorneys. Herbert Duzant of 
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the Federal Public Defender office was the first person to ever discuss Siaosi's case and 
background with me. I would have provided Siaosi's previous lawyers with all of the 
information in this declaration had I been asked. 

I declare under penalty of pe:rjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on April /0 2011 in Los Angeles county, California. 
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Declaration Of Tim Williams 

I, Tim Williams, declare as follows: 

1. My name is Tim Williams and I currently reside in Los Angeles county. I am a former 
friend of Siaosi Vanisi and we first met one another almost twenty years ago. 

2. I first met Siaosi through our common friend, Greg Garner, around 1993. Siaosi, Greg, 
my brother Terry and I worked together at the Olive Garden restaurant in Manhattan 
Beach, California. 

3. Siaosi was a good guy and fun to be around during that earlier time period. Siaosi always 
seemed a little strange, but his behavior wasn't as bizarre in 1993 as it became in the 
following years. 

4. Siaosi was not a drinker and he did not abuse drugs when I frrst met him. Siaosi was a 
Mormon and substance abuse was against the beliefs ofhis faith. 

5. Siaosi was never a trouble maker but he was very protective of his friends. Whenever 
Siaosi did become involved in a physical altercation it was only because be was 
defending a friend. 

6. Siaosi told me that his mother bad abandoned him at birth and that he had had a very bad 
childhood. Siaosi also mentioned that be was sexually abused when he was a child, but I 
don't recall the details of what be said happened. 

7. Siaosi never spent time around Polynesian people and he had no Polynesian friends. All 
ofSiaosi's friends were white or non-Polynesian people. 

8. Siaosi and his wife, DeAnn, frequently argued about various things. I don't recall the 
details of their argument.;;. 

9. Siaosi was not a good caretaker when it came to his children. Siaosi allowed his children 
to wander the streets unattended as babies, he fed them lots of junk food, the children 
often walked around with dirty diapers for extended periods of time, and everyone in his 
family, Siaosi, DeAnn and their children, were all overweight. 

10. Siaosi was not a good provider for his family because he was frequently unemployed and 
DeAnn was usually the only bread winner. The LDS church used to send food for Siaosi 
and his family at times. Greg Gamer and I sometimes brought Siaosi and his family 
meals when they didn't have much to eat. 
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11. Siaosi's wife, DeAnn, ended up leaving him in1996 when she couldn't deal with the 
problems of their marriage anymore. Siaosi's mental health seemed to deteriorate faster 
after his wife left him, and he began exhibiting stranger behaviors. Siaosi was beginning 
to unravel before DeAnn left him, but he took a turn for the worse when she left Siaosi 
and took their children. 

12. From 1995 until the time ofhis arrest in 1998, Siaosi did not seem like he was in his right 
mind. I had many opportunities to observe the way that Siaosi behaved during this time 
period. 

13. During conversations, Siaosi spaced out and unexpectedly changed personalities. Siaosi 
started out being his normal self, but then he'd develop a dazed or distant look in his 
eyes. Siaosi's voice, facial expressions and demeanor then changed and he'd talk about 
something way off the topic of our discussion. During one episode, Siaosi told me, 
"Timmy, I will protect you," in a weird deep voice and with a strange look on hi face. 
This statement was completely out of place and had nothing to do with the subject at 
hand. Shortly afterwards, Siaosi snapped back into his normal self and continued 
carrying on the conversation like nothing happened. Siaosi was not using drugs or 
drinking alcohol at this time, as far as I knew. This kind of thing occurred frequently 
when talking to Siaosi. 

14. Siaosi often used different names and each name had it's own personality and character 
traits. Each personality also had their own way of dressing. Siaosi wore strange clothes 
and outfits and walked around the community in them. One of his characters was a 
Super-Hero, and Siaosi always dressed up in tights and a cape when he was in this 
personality. 

15. Whenever I spoke with Siaosi, he always spoke rapidly and he frequently changed 
subjects and spoke off topic for no reason. I sometimes had a difficult time trying to 
follow what Siaosi was trying to say. 

16. Siaosi also spoke about delusional ideas and thoughts. Siaosi used to talk about building 
a spaceship to travel to a different galaxy. Siaosi used to talk about hearing things that 
no one else heard and seeing things that no one else could see. 

17. I once caught Siaosi sitting in a comer of his livingroom in the dark with a spotlight 
shining on him while he was sobbing and crying out for his mother. Siaosi had long tears 
streaming down his face and he seemed quite disturbed. When Siaosi realized that I was 
in the room, he suddenly snapped out of it, began composing himself, and then he told 
me that he was just practicing for a part. Siaosi never provided me with any details of his 
role or the film project that he was supposedly studying for. 

18. At some point, Siaosi obtained a Machete and started walking around with it. I used to 
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see Siaosi twirling his machete and playing around with it. Siaosi used the machete to 
back into furniture around his apartment. Siaosi never explained why he was carrying 
the machete. Siaosi later began carrying a smaller knife, and then a hatchet. Siaosi 
sometimes walked around wearing a long dark trench coat with the hatchet concealed 
underneath. Siaosi used that hatchet to cut down a tree in his brother Terry's apartment 
complex during a Halloween celebration. 

19. Siaosi sometimes wore native Polynesian clothing, like the "Lava Lava" wraps and straw 
Hawaii Hula type skirts. Siaosi sometimes did Tongan warrior dances for no reason at 
all. 

20. As time went on, Siaosi began using various substances. Siaosi first started drinking 
alcohol from time to time, and getting a slight buzz. I never saw Siaosi drunk or walking 
about uncoordinated. Siaosi then began using marijuana from time to time, and later 
cocaine. Not long before he left for Reno, in 1997, Siaosi began smoking Meth. I 
believe that he was getting the meth from his cousin, Mike Finau. 

21. I never observed an instance where Siaosi's behaviors were severely affected by any 
substances that he consumed. Siaosi acted just as crazy when he was using drugs as he 
did when he was completely sober. As far as I saw, substances were not the determining 
factor when Siaosi was acting like he was out of his mind. 

22. Siasoi never became strung out on any drugs or seemed like he was a fiend. Siaosi 
simply used drugs whenever it was around because he never had enough money to 
regularly support a habit. 

23. I heard about the problems that Siaosi had in his interactions with the police. I heard that 
he used to laugh when police officers beat him at times. 

24. Siaosi began using the diet drug, "Fen-Phen," at some point and his behavior because 
more bizarre at that times while he was using it. 

25. I was never contacted by Siaosi's trial or state post-conviction attorneys. Herbert Duzant 
of the Federal Public Defender office was the first person to ever discuss Siaosi' s case 
and background with me. I would have provided Siaosi's previous lawyers with all of 
the information in this declaration had I been asked. 

I declare under penalty of pe:tjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on April.l.Q_ 2011 in Los Angeles county, California. 

Tim Williams 
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Declaration Of Mele Maveni-Vakapuna 

I, Mele Maveni-V akapuna declare as follows: 

I. My name is Mele Maveni-Vakapuna. I am 30 years old and I currently reside in Washoe 
County, Nevada. I met Siaosi in church through his cousin Renee Peaua, who was also a 
good friend of mine. He was known to me as Pe, which means baby in Tongan, and would 
only identify himself as Pe. I never met or interacted with Siaosi, at any time before he came 
to Reno in January 1998. I saw Siaosi approximately three times during that particular week 
around New Years. 

2. Siaosi had been very quiet at church and kept to himself. I did not observe any unusual 
behavior at that time. 

3. I recall Siaosi usually behaved very differently when he had the wig on. With the wig on, he 
rambled and used big words and a fake accent as if he were trying to sound Caucasian or like 
a gangster. He was more outgoing. He acted crazy. With the wig on, is when he talked about 
killing a cop. 

4. With the wig off, Siaosi was very quiet and to himself. He seemed spaced out. I remember 
asking Renee if there was something wrong with him because he appeared withdrawn and 
his tone was very mello. Renee told me that Siaosi never slept and he would stay up all the 
time. I only remember seeing Siaosi one time without the wig on. 

5. I do not remember seeing Siaosi drink or do any drugs the week I saw him. 

6. I went out with Siaosi one time after church. Rene, our friend Leta, Siaosi, and myself were 
driving around town. Siaosi started talking while we were driving in the van. He began 
rambling and talking to himself. I recall Siaosi appeared confused and he was talking aloud 
to himself about things that didn't make sense to me. I did not understand a lot of what he 
was saying. He was in and out of conversations with himself. I remember asking Renee, 
what's up with your cousin?. Before Renee could answer me, Siaosi told me to shut up. I felt 
he was being serious and not joking around at this point. 

7. While driving around, we stopped at a Kmart store. Siaosi had his wig on and he was 
rambling a lot and talking to himself, not making a lot of sense. I did not understand much 
of his conversation. I recall Siaosi wanted to buy a gun while we were at the store and I 
explained to Siaosi that he needed a license to purchase a firearm. Siaosi became nervous and 
agitated in the store. After realizing he could not purchase a gun, Siaosi began looking at 
hatchets. Siaosi said that he was going to get a hatchet and then he bought one before leaving 
the store. 
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8. While we were driving around we passed a police station, and Siaosi wanted us to drop him 
off at the police station. He was still acting crazy, not making much sense, and rambling 
about wanting to kill a police officer. No one took Siaosi seriously and we all ignored him. 
We then returned to Renee's house and parted ways, and I never saw Siaosi again after that 
day. 

9. Siaosi only stated that he wanted to kill a cop, but he never explained why. Renee told me 
she thought Siaosi's wife left him for a cop. I think this was just a rumor and never 
confirmed. 

10. Siaosi's defense team met with me only one time. I recall meeting with Crystal, the 
investigator, and his attorneys from the public defender's office. They only asked me 
questions in regards to Siaosi 's statements about wanting to kill a cop. They did not ask me 
any questions regarding Siaosi's behavior, personality or mental state. If they had asked me 
about my observations of Siaosi's behavior, I would have provided them with the 
information contained in this declaration. I don't think his trial attorney's really got into his 
case. 

11. On the other hand, the prosecutors were very aggressive in their approach to the case. I met 
with the district attorneys office several times. They asked me various questions about Siaosi 
and appeared to be more prepared than the defense team. However, the prosecutors also 
never asked for my observations regarding Siaosi' s patterns of behavior during the week 
leading up to the incident. Had the prosecutors asked, I would have told them everything that 
I have stated in this declaration as well. 

12. Herbert Duzant and Michele Blackwill ofthe Federal Public Defender office were the first 
people to interview me since the time of my testimony at Siaosi' s trial. Herbert and Michele 
were also the first people to ask me about Siaosi' s state of mind during those days leading 
up to the incident. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on April 11 in Washoe County, Nevada. 
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Declaration Of Priscilla Endemann 

I, Priscilla Endemann declare as follows: 

1. I name is Priscilla Endemann, I am 32 years old and I currently reside in Washoe county, 

Nevada. I am the former girlfriend of Siaosi's cousin, Metuisela Tauveli, who was also 

known as Laki. I was also good friends with Siaosi's cousin, Maria Losa Louis. I never met 

or interacted with Siaosi at any time before he came to Reno in January 1998, just a week 

before the incident. Siaosi was a weird person and I recalled that he always hung around 

people who were younger than him. I had a few opportunities to observe and interact with 

Siaosi during the week leading up to Officer Sullivan's death. 

2. I first met Siaosi at the home of his cousin, Maria Losa Louis, on the week before Officer 

Sullivan's death. Everyone present that evening were Siaosi, Losa, Losa' s sister Corrina, my 

ex-boyfriend Laki and myself. We were all sitting and talking in Losa's livingroom as we 

drank alcohol and listened to music. Siaosi was the only one in the group who was not 

drinking. Everyone was smiling, laughing and having a good time except for Siaosi. Siaosi 

was withdrawn and quietly sat on the floor by himself slouching with his back against a sofa. 

Siaosi's head was hung low, he was steering offto the distance and he was not taking part 

of the discussion. At times when we laughed loudly, I recall seeing Siaosi raise his head 

momentarily to look at us with a blank expression on his face before putting his head back 

down. 

3. The only thing that Siaosi said that evening was that he wanted to kill a cop, and he repeated 

this a few times. Siaosi never addressed anyone directly and he interrupted our group 

conversation during the few times that he blurted it out. Siaosi face still appeared blank and 

empty looking when he repeated his statement about wanting to kill a cop. No one engaged 

Siaosi about his comment and we all just dismissed it as nonsense. Siaosi never said 

anything about wanting to specifically kill a white police officer. 

4. The second time that I saw Siaosi was at a LOS church dance that was held at Paradise Park 

on the Friday or Saturday before the incident. Siaosi was already there by the time of my 

arrival and he was dressed in a very strange manner. Siaosi was wearing a black shoulder 

length wig with a Rambo style bandera tied around his head and a checkered flannel outfit. 

I had no idea that it was Siaosi until Laki told me that it was him. Siaosi dancing in a circle 

like a Native American and spinning around with something that looked like a hatchet in his 

hand. Siaosi was dancing alone and he had very joyful expressions on his face. 

5. Many ofthe people who attended the party were drinking alcohol and smoking marijuana 

outside of the party, but Siaosi never did either. I did not see Siaosi take one drink or a puff 

of marijuana the entire time. 

6. The third time that I remember seeing Siaosi was at the LOS Church, on 11th street near 
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UNR, on the Sunday before the incident. After the church services, Siaosi and I drove to a 
nearby park smoked marijuana in my van. The marijuana and pipe belonged to Siaosi, and 
it was definitely not laced with anything. I found the marijuana to be very weak and te high 
only lasted for about two or three minutes. 

7. The marijuana seemed to have a calming effect of Siaosi. After smoking it he looked more 
relaxed and he was very quiet. Siaosi was not talking about wanting to kill a police officer 
and he was dressed normally, in a shirt with a tie and slacks. 

8. I did not see Siaosi on Monday, the day before the incident, because I had to take my son to 
an appointment that day. 

9. The next time that I recall seeing Siaosi was at Losa's house on Tuesday, January l3 1
h, after 

Officer Sullivan was killed. Siaosi and Laki were both asleep in the room ofLosa's younger 
brother, William. I saw earlier that day that Siaosi was wanted for the death of the Officer 
and that there was a manhunt going on for his arrest. I tried to awaken Laki to get him out 
of the room to tell him what was going, and I recall that Siaosi was heavily snoring on the 
other bed at the time. Just as Laki woke up a news flash about the murder with a composite 
sketch of Siaosi came on the television in the room. Siaosi' s eyes were still closed byut he 
was no longer snoring. Just as we were about to sneak out of the house, along with Losa, 
Corrina, and William, Siaosi came into the livingroom and asked where we were going. We 
told Siaosi that we were going to the church ear UNR to play volleyball and partake in other 
activities. Siaosi came along with us and we never told him that he knew the police were 
looking for him. 

10. As we were driving pass UNR, we saw police activity and Siaosi seemed like be became 
bothered. As soon as we reached the church, we all entered the building and left Siaosi by 
himself. This is when we left the building from another exit and ran back to our car and 
drove away. 

11. When we returned to Losa' s house later that evening we were met there by the police and 
taken in squad cars to a local police station. I was interviewed separately and I recall the 
police showing me photos of Siaosi robbing gas stations. The police also mentioned that 
witnesses saw Siaosi chopping away at a tree with a hatchet. I believe that these witnesses 
were Losa's neighbors. The police also search Losa's house while we were all being 
detained at the police station. We told the police everything that could and were released 
after a few hours. 

12. On the following day, I found a white bag in Losa's kitchen that contained items belonging 
to Officer Sullivan. I then handed the bag to Losa and told her to call the police and deal 
with it because I didn't want to be involved in her family's affair. I then broke up with 
Siaosi's cousin, Laki, and I never returned to Losa'a house afterwards. I have cut all ties 
with Siaosi's family and I have not interacted with them since the time of his arrest. 

Page 2 of 3 

AA05751



13. I was never contacted by Siaosi's defense team during the time of his trial. Had I been 
contacted by his attorneys I would have provided them with all of my observations of 
Siaosi's behavior which are contained in this declaration. 

14. Herbert Duzant and Michele Blackwill of the Federal Public Defender office were the first 
people to interview me since the time of my testimony at Siaosi' s trial. Herbert and Michele 
were also the first people to ask me about my observations of Siaosi' s behavior. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on April_k_ 2011 in Washoe County, Nevada. 
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Declaration of Mapa Puloka, M.D. 

I, Dr. Mapa Puloka, hereby declare as follows: 

1. My name is Dr. Mapa Puloka, and I am the only authorized Psychiatrist in the 

Kingdom of Tonga working and I run the country's only psychiatric ward. My 

practice is based out of V aiola hospital on the main island of Tongatapu and I've 

been in practice since January 1989. 

2. My predecessor was the late Dr. Palu Lasalo, who was the first psychiatric 

practitioner in Tonga's history and he was my mentor. Dr. Lasalo was certified as 

a medical registrar in New Zealand and he began working at Vaiola Hospital during 

the mid-1970's in a non-psychiatric capacity. Dr. Lasalo chose to focus on a 

psychiatric concentration and returned to New Zealand to receive specialist training 

for five years during the 1980's. Dr. Lasalo began his psychiatric practice at V aiola 

Hospital, here in Tonga, during the late 1980's, while he was studying to pass his 

certification exams in New Zealand. Dr. Lasalo traveled to New Zealand twice to 

take his certification exams, and he failed them both times. While preparing to take 

the examination a third time, Dr. Lasalo died unexpectedly in 1990. I was asked to 

replace Dr. Lasalo in 1990 right after his death, even though I did not have the 

necessary requirements at that time. Although I was a general practitioner in those 

days, I was the only physician in Tonga with a psychiatric interest. I was known to 

worked closely with Dr. Lasalo at times, so I was asked to step in and fulfill his role. 

I then completed post -graduate training in the area of mental health in Australia and 

New Zealand. 

3. After practicing psychiatry in Tonga for the better part of twenty years, I find that we 

still lack the resources to properly care for our mentally ill patients. My program is 

always underfunded, but we do our best to make every effort to assist our patients 

even on our shoestring budget. Mental health has never been a priority in Tonga so 

public funds are usually channeled elsewhere. 
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4. During the 1970's, and earlier, there were almost no resources available in Tonga for 

individuals suffering with mental illnesses, and the situation was far worse than it is 

now. In those days, patients who suffered from severe mental illness and posed a 

threat to themselves, and others, were taken to the local prison where they were 

housed in an asylum like fashion and attended to by non-psychiatric general 

practitioners. There were no psychiatrists in the country during that time period nor 

any facilities available that specialized in treating people with mental illnesses. 

5. The less severe mentally ill were primarily cared for by relatives who usually had no 

understanding about the disorders and no way to treat them effectively. Many 

families had no idea what to do with their mentally ill relatives and simply hid them 

away. The mentally ill were made to stay in the their family's home or within the 

confmes ofthe family's property. Today, patients are only referred to my office after 

they have become a danger to themselves or others. The early warning signs of 

mental illness routinely go unrecognized by most Tongan families until their loved 

ones lives becomes unmanageable andlhel patients become a threat to themselves 

and others. 'ID 
6. Several superstitious beliefs shaped the views of mental health issues within Tongan 

culture. The mentally ill were often believed to be bothered or possessed by spirits 

of the deceased. Many families still seek the advice and assistance of traditional 

healers before coming into my office for professional help, even now. The traditional 

healers usually gave the mentally ill various potions and herbal bath mixtures. 

7. During my practice, in Tonga, I have come across a culturally predominant 

phenomenon that is diagnostically known as "Dissociative Disorder Not Otherwise 

Specified." The onset of this disorder occurs during a child's teenage years and it is 

more prevalent amongst girls, although boys suffer from it as well. During the 

manifestation of this disorder, subjects usually ran out into the middle of cemeteries 

and began screaming. They also ran out to the sea or into the bushes to scream at 
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times as well. The families of these children often believed that they were possessed 

by spirits, and they employed various superstitious remedies in attempts to help their 

loved ones. The effected children were usually first taken to the local traditional 

healer for suggestions which included herbal baths, pouring hot water over the 

subject or just severely beating the subject in attempts to force the spirits to come out. 

~eGI;~ 
8. Bipolar disorder, delusional disorders, schizo~tidisorder and schizophrenia are 

very common diagnoses amongst many of my patients here in Tonga, and I've 

frequently found that they are inherited disorders which run throughout the patients' 

blood relations. However, I've also found that these diagnoses can occur 

sporadically in patients with no family histories of mental illness. 

9. I'm currently treating sixty patients who are deportees who have been sent home 

from around the world. Most of them, over 50%, were sent home from the United 

States, and most suffer from a dual mental health diagnosis, including substance 

abuse. 

10. Most deportees are sent back home from Australia, New Zealand and the U.S. The 

American deportees tend to have much higher rates of mental illness, substance 

abuse, cultural identity issues and problems adapting to their new environment in 

Tonga. Whenever Australia and New Zealand send deportees back to Tonga, it's 

usually because the Tongan national overstayed the time permitted by their visa. 

Whenever the U.S. deports people back home it's normally for serious criminal 

offenses. The U.S. is the only one of the three countries which doesn't have a formal 

referral system to ensure that their deportees receive medical and social assistance 

upon their return. Deportees from the U.S. are simply dropped off in Tonga with 

little regard to the process of re-assimilation. Most deportees also return home 

without ever receiving any treatment for their mental health issues while they were 

in the states. 

11. While the state of mental health treatment in Tonga has improved over the years, it 
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is still not where I would like it to be. I continuously fight to obtain additional 

resources to do the things that I need to do for my patients, because no one else will. 

12. I was the only psychiatrist working in Tonga at the time of Siaosi Vanisi's trial in 

1999. I was never contacted by anyone working on Siaosi' s behalf during the time 

of his trial or at any time afterwards. Herbert Duzant and Ben Scroggins of the 

Federal Public Defender's office, District ofNevada, were the first people who ever 

spoke with me about Mr. Vanisi's case. Had I been contacted previously, I would 

have provided all of the information that was included in this declaration. 

I declare under penalty of petjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on January 24th, 2011 in Nukualofa, Tonga. 

Dr. Mapa Puloka 

Page 4 of 4 

AA05757



Exhibit 121

Exhibit 121

AA05758



Declaration of Limu Havea 

I, Limu Hav~ hereby declare as follows: 

1. My name is Limu Havea and I currently live in the village of Longo Longo, on the 
Island of Tongatapu, in the Kingdom of Tonga. I was born on  in 
Neiafu, Vava'u I am Siaosi Vanisi's paternal aunt as I am the oldest sister of his 
father, Makaafa V anisi, who I always called Ma. Ma and I were both the children 
ofKuli Vanisi, but we had different mothers. I am my father's oldest daughter, a 
position known in Tonga as the fahu. Under Tongan tradition the fahu is in charge 
of all of her siblings and they are required to obey her. 

2. As the fahu I was in charge of naming all of my brothers' children. I named Siaosi 
after my oldest brother who shared the same mother as I did. My brother Siaosi was 
a good natured, sociable and hard working man, but he had difficulty with domestic 
responsibilities. He liked to drink with his friends on occasion and was somewhat 
of a womanizer. One time when he was younger he didn't come home when he was 
supposed to and so I went looking for him. There are no addresses in Tonga, so you 
fmd people and places you are looking for by asking people on the street. I walked 
around asking about my brother's whereabouts and fmally found him drinking 
alcohol with some girls and his friends. I picked up the biggest stick that I could fmd 
and told him that if he did not go home I was going to smash him across the face with 
it. Someone in his group said something to me and I told the person that if she did 
not shut up I would smash her face too. Because I was the oldest sister my brother 
went home with me. 

3. On another occasion, after Siosi had moved to the United States and married and had 
children he came back to Tonga for a visit. While he was in Tonga he went back to 
his old ways and began chasing women. When it was time for him to go home to his 
family he refused to go home. His wife called me and asked me to help her as she 
and her children needed him back home. I bought a one way ticket to the United 
States and tricked him into going to the airport by telling him that I needed him to 
help me pick up a package that had arrived for me at the airport. When we got to the 
airport I gave the ticket to the people working at the airport and forced him to get on 
the plane. He protested, but because I was his fahu he obeyed my command. I did 
not leave until the plane doors had shut and I knew he could not get off. 

4. Ma, the youngest of all his siblings, was spoiled by his mother and father. He was 
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always lazy and irresponsible. His parents lived in Nukualofa, Tonga, which is the 
capital of Tonga and the largest town. Our father Kuli was a police inspector and Afa 
never had to farm in the bush country like most Tongans do. In Tonga, people like 
Afa who live in town and do not have to farm are called "town boys." 

5. I was more than ten years older than Afa. My husband was an educator, and when 
Afa was 10 or 11 years old my father Kuli sent Afa to live with my husband and me 
for two years so that Afa could attend the Methodist school that my husband was 
teaching at. He seemed like a normal, happy boy at that time, but he was very lazy. 
I could tell that he hated working in the bush country where my husband and I lived 
and wished that he could be back and live in town. Afa preferred to hang out in the 
streets with his friends and did not like to do chores. When I told Afa to do 
something to help the household he would obey me, but did not like to do it. To get 
out of doing work, Afa would avoid me whenever he thought that I was going to tell 
him to do something. When he was given specific chores he would do them a few 
times as he was supposed to and then would just stop doing them. 

6. When Afa grew up he remained irresponsible and undependable. He was very 
immature and it was as if he never really grew up. He remained like a child the entire 
time he was in Tonga. He did not like to work and preferred hanging out with his 
friends. It was known in Tonga that he would drink with his friends. 

7. Afa' s wife, Luisa's, brother Maile Tafuna gave Afa a job as a bus driver with his 
transportation company. Like everything else in his life Afa was very unreliable in 
his job. He would go to work for a few days and then decide he didn't feel like 
working and would just stay home or find his friends to hang out with. 

8. His entire life in Tonga he would depend on his family or his wife's family to take 
care of him. While Luisa was pregnant with Siaosi Afa abandoned her and their 
children and moved to the United States. Luisa was a good woman. What I consider 
to be a good woman is a woman who does not gossip. She never talked about 
people's wives the way many Tongan women do. She never said anything negative 
about Afa to me or her children. She was always happy and outgoing. She liked to 
go to social events and dances and she socialized with men. 

9. After Afa left Luisa both the Vanisi family and her family, the Tafunas, pitched in to 
support her and her children. Members of the family would take turns bringing her 
food and household items and would also take turns paying her bills. This is one of 
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the reasons that it is good to be a Tongan. In our culture it is expected that families 
will come together to help those who may be in need, and it was no different in 
Luisa's case. 

10. No one working on Siaosi's behalf ever contacted me to discuss his case. The frrst 
people to ever discuss his case with me were Assistant Federal Public Defender 
Benjamin Scroggins and interpreter Manu Tu'uholoaki. If anyone had ever contacted 
me about this case I would have provided the information contained herein and 
would have been willing to testifY on Siaosi's behalf. 

I declare under penalty of petjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on January~ 2011 in Tongatapu, Kingdom of Tonga. 

LIMUHAVEA 

Manu Tu'uholoaki, Interpreter 
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Declaration of Sione Pohahay 

I, Sione Pohahau, hereby declare as follows: 

1. My name is Sione Pohahau, I was born in  and I currently live in the village of 
Niutoua, on the Island of Tongatapu, in the Kingdom of Tonga. I am a cousin of 
Siaosi Vanisi' s. 

2. I lived in the home ofSiaosi's uncle, Maile Tafuna, for one year in 1989. During that 
time, I attended Cappucino high school with my cousin, Siaosi V anisi. I was a 
freshman when Siaosi was a senior. Because we were cousins I sometimes visited 
Siaosi at his home. We watched television together or played games. 

3. Siaosi usually stayed to himself whenever I saw him around the family and at school. 
He used to sit in rooms by himself doing nothing even when people were over to visit. 
Siaosi never spent much time outside ofhis family home as far as I knew. 

4. Sometimes when we were watching television Siaosi talked to himself and would 
laugh for no reason. I never understood what he was talking about and I never knew 
why he was laughing. Siaosi's speech often seemed like gibberish to me. When I 
asked him what he was talking about he would just laugh and never give an 
explanation. 

5. Siaosi often had a blank look on his face and he frequently stared off into space. I had 
to call his name several times to get his attention whenever this happened. Siaosi 
often walked around the neighborhood with this blank stare and look as if he didn't 
see me, even when I said hello. During these episodes it seemed like nothing around 
him was registering in his mind. 

6. The few friends that Siaosi at school and in the community were all white and black 
kids. Siaosi never had Polynesian friends, as far as I saw, even though they were 
around. Siaosi never seemed like he wanted to associate with Polynesians. 

7. During the time ofSiaosi's arrest and trial, I was still living in the states. I was never 
contacted by Siaosi's trial attorneys nor the attorneys who represented him at any 
time after the trial. Hebert Duzant and Ben Scroggins were the first people to ever 
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discuss Siaosi's case with me. Had I been contacted by Siaosi's previous counsel I 
would have provided them with all the information that is contain within thi~ 
declaration. 

I declare under penalty of peijury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on January~~ 2011 in Nioutoua, Tongatapu, Tonga. 

SlONE POHAHAU 
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Declaration of Tavake Peaua 

I, Tavake Peaua, hereby declares as follows: 

1. My name is Tavake Peaua, my date ofbirth is , and I currently live 
in the village ofFuaamotu, Tonga. I am the maternal cousin ofSiaosi Vanisi, as our 
mothers are first cousins. 

2. I was born in the Kingdom of Tonga but left with my family at the age of three. My 
family and I moved to American Samoa and then Hawaii before finally settling in 
Reno, Nevada, during the late 1970's. 

3. Although I saw Siaosi at family functions throughout our childhood, after my family 
and I settled in Reno, I didn't get to know Siaosi until his older brother Tevita Siu 
Vanisi died in the later 1980's at sixteen or seventeen years old. I actually knew 
Tevita Siu better than I did Siaosi because Tevita Siu made more trips to Reno to visit 
my family and other cousins in the area than Siaosi did. Tevita Siu abused drugs and 
various chemicals like glue, paint and aerosol cans. Tevita Siu died from sniffing 
whiteout liquid paper. Siaosi and Tevita Siu were close to one another and Siaosi was 
emotionally devastated by the loss of his brother. 

4. Siaosi and I were teenagers and attended highschool when I came to know him better. 
Siaosi was always kind of weird and I thought ofhim as being an eccentric person. 
Siaosi dressed in preppie fashions, wore strange hairstyles, and seemed like he was 
trying to be more like a Caucasian. 

5. Siaosi often said things that made no sense and seemed to be based on his wild 
imaginations that were not rooted in reality. Siaosi often made up elaborate stories 
about things that weren't real. 

6. When speaking to Siaosi, I noticed that he often changed the subject and spoke about 
things that were totally outside of the scope of the conversation. 

7. Siaosi' s father was never a part of his life, so his maternal uncle Maile Tafuna became 
his main role model. Maile was a good and well-intentioned person but did not 
always convey these things in the way that he communicated with people. Maile 
never sugar coated his words and he often yelled and spoke harshly to people in the 
family. Maile could give people the impression that he did not love them by the way 
that he spoke to them, but that was just his normal way of speaking and most people 
understood that he meant nothing by it. I believe that a person could have been 
deeply impacted by the way that Maile treated him or her, especially if that person 
took Maile's words and demeanor seriously. 
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8. Siaosi left San Bruno, California for Los Angeles, California during the early 1990's 
and he lost contact for a couple years. However, I reconnected with Siaosi around 
1995 when I visited Los Angeles on a business trip. My family and I then visited 
Siaosi and his family about three times during 1995 through 1997, and we even took 
our children to Disney Land together. Siaosi and his family were living on Dufour 
Street in Redondo Beach at the time of my visits. 

9. Siaosi's behavior patterns had worsened by the mid-1990's, and he went from 
seemingly being eccentric to outright insane. Siaosi unofficially changed his name 
from Siaosi Vanisi to Perrin Vanacey because he hated his original name and wanted 
to anglicize it. Siaosi also used to deny his Tongan heritage and claimed that he was 
half African-American and half Chinese. 

1 0. Siaosi had various identities and each of them had their own personality and 
characteristics. Each personality had it's own name, way of dressing, way oftalking 
and interests. The names that I recall Siaosi using during the various manifestations 
of his personalities were Giacomo, Sonny Brown, a super-hero character and a few 
others. Siaosi was always introducing himself as different people at the clubs where 
we hung out at around Los Angeles and he acted weird. When Siaosi was in the 
super-hero personality he dressed in women's tights and a cape. 

11. Siaosi was an aspiring actor during the time when he was suffering from his 
personality issues, but none of his personalities had anything to do with any roles that 
he was pursuing. Siaosi never indicated that he was studying for any roles, or 
described his behaviors as being a part of a film project that he was interested in 
starring in, and he never asked anyone to critique the way that he was acting. I 
initially thought that Siaosi's personality issues and weird behaviors were just a part 
of his acting career. However, when it became clear to me that Siaosi' s behavior had 
nothing to do with his desire to be an actor I became uncomfortable around him. 

12. Siaosi was very childlike and he seemed more like a child whenever he interacted with 
them. I saw Siaosi playing with his children like he was one of them. Siaosi built 
forts around the house out of chairs and other things around the house and hid out 
like a child normally would do. 

13. Siaosi often did bizarre things for no reason which often caught me off guard. I recall 
being in a supermarket with Siaosi and my wife on one occasion when Siaosi began 
acting weird. Siaosi was acting normal when we first entered the store when all of a 
sudden it seemed like he snapped and became a different person. Siaosi sat down in 
one of the supermarket's motorized carts and began acting like he was blind and 
crippled. Siaosi sat with his hands bent at the wrists like he didn't have full use ofhis 
hands, and he was running his cart into people and various items around the 
supermarket like he couldn't see. Siaosi then drove the cart around in a circle in the 
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middle ofthe supermarket for about 10 minutes straight. I tried to get Siaosi to stop 
and I kept asking him what was wrong, but Siaosi seemed like he didn't hear me and 
continued bumping into things and people. Siaosi had a blank look on his face at the 
time like something was seriously wrong with him and he did not smile, laugh or 
make any indication that he was joking around throughout this incident. After a while 
I walked away from Siaosi because he was embarrassing me and I didn't want people 
to think that I was with him. When we left the store Siaosi snapped back into his 
regular personality and acted like nothing had happened. Siaosi' s odd behaviors came 
and went like a light switch. 

14. There was a dramatic change in Siaosi' s hygiene and personal appearance between the 
time when he was a teenager and when he was in his mid-twenties during the mid~ 
1990's. Siaosi went from dressing preppie to dressing in very raggedly in clothes that 
looked dirty. Siaosi often walked around in a long trench coat with no shirt on and 
his naked belly sticking out. Siaosi went from being an athlete who was in excellent 
shape to being obese with a large gut. Siaosi went from being very clean and neat to 
going a day or more at a time without bathing and having problems with body odor. 
Siaosi went from being very clean cut to allowing his hair to grow wildly and not 

shaving his facial hairs. Siaosi had totally let himself go and it seemed like he didn't 
care about himself anymore. 

15. While Siaosi was living in Los Angeles he often complained about being harassed by 
the police. Siaosi felt like he was a constant target of racial profiling and he believed 
that he was being unfairly treated. 

16. Siaosi spoke militantly about what western governments had taken from the 
Polynesian people, and about how the police discriminate and illegally profiled 
Polynesians. Siaosi also spoke about wanting to see Polynesian youths rise up to 
reclaim there warrior heritage to fight their western oppressors. 

17. Siaosi' s home in Los Angeles was a complete mess, and the opposite of the neat way 
that he used to be. There was a lot of trash and various items that needed to be 
discarded around his home. Sioasi kept a lot of empty plastic bottles around his 
house. 

18. Siaosi drew various letters, words, phrases and pictures all over the walls of his 
apartment. The drawings were large and small, and he used pencils, magic markers, 
crayons and spray paint. 

19. Siaosi was heavily using a weight loss drug called Fen-Phen during the mid to late 
1990's and he often complained about how the drug made him feel. Siaosi told me 
that he needed to stop taking it because it kept him up at night, made him feel edgy 
and he thought that the drug was making him lose his mind. I remember seeing Siaosi 
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look haggardly, like he was not getting any sleep at that time. 

20. Between 1995 and 1997, Siaosi also spoke about seeing people who weren't visible 
to anyone else, and hearing voices and other sounds that no one else could hear. 
Siaosi also spoke about supernatural subjects and Biblical concepts from the Book of 
Mormon. When Siaosi talked about these things I did my best to ignore him and tune 
out everything that he was saying because I was uncomfortable. 

21. Siaosi's wife at the time, DeAnn, was a very loving, accepting and naive wife. My 
wife, Kathleen, and I couldn't understand how DeAnn managed to put up with Siaosi 
for as long as she did. After DeAnn left Siaosi our cousin, Mike Finau, and Siaosi's 
friend, Greg Gamer, moved into Siaosi's Dufour apartment in Redondo Beach. 

22. My wife and I were visiting Los Angeles in late 1997 during the time when Siaosi'~ 
elderly woman friend died of natural causes. Even though there were no signs of foul 
play and it was clear that the woman died of natural causes, Siaosi became very 
paranoid and began acting weird. Siaosi found it creepy that someone he knew so 
closely just dropped dead, and he was deeply bothered. Siaosi felt like the police 
were going to try to find some way to blame her death on him because he believed 
that the police were all after him. Siaosi also complained of feeling that everyone was 
watching him and against him, and he seemed like he was trapped in a cage by all of 
his paranoias. Siaosi also spoke about his failed relationship with his wife and his 
regrets over not being as close with the family as he would have liked. Siaosi seemed 
like the walls in his life were all closing in on him and he was losing himself to all of 
his worries and fears. 

23. There were physiological manifestations of Siaosi' s deteriorating mental condition. 
Siaosi had confused and distant expressions on his face. Siaosi's eyes frequently 
shifted and moved around rapidly. Siaosi often stared off in the distance with a blank 
look on his face, with empty looking eyes. Siaosi spoke rapidly and his words were 
more incoherent than I had ever heard at any prior time period. Sioasi also 
completely lost his silly childlike exterior. 

24. After seeing Siaosi's deteriorating condition in the days following the loss of his 
friend, I suggested to Siaosi that he should return to Reno with me and my wife so 
that he could reconnect with the family, take a break from his life in Los Angeles and 
mentally reset himself. My wife, Kathleen, was working at America West airlines at 
the time and she booked Siaosi on my return flight so that we could travel together. 

25. Siaosi told me that he could only stay for two weeks because he had to be back in Los 
Angeles to work on a film set as a grip. Siaosi stayed with me and my family on 
Sterling street, which was located near UNR' s campus, and the night that we got in 
to Reno was the last time that I saw him because of my busy work schedule at that 
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time. I have no recollection of spending any time with Siaosi in Reno after that first 
evenmg. 

26. I was shocked when I learned that Siaosi was accused ofkilling a UNR police officer 
because Siaosi was never a violent person. Siaosi was crazy but I never saw him do 
anything to harm anyone. 

27. I was surprised to learn that the victim in Siaosi's crime was Officer Sullivan because 
I knew him from the days when I attended UNR around 1995 and 1996. Although 
I feel terrible about what happened to Officer Sullivan and my heart goes out to his 
family, I wondered whether Officer Sullivan may have done or said something to 
Siaosi that might have provoked an inappropriate response that was based on Siaosi' s 
unstable mental state. Officer Sullivan, and a couple of others on the UNR police 
force, were known for being overly enthusiastic in their work. I had a few 
experiences with Officer Sullivan around the campus where he acted a little over 
zealously and gave me the impression that he was not treating me fairly. I recall 
Officer Sullivan making me move my car even when I was parked in the proper spaces 
and was not in violation of any rules. While I do not believe that Officer Sullivan did 
anything to contribute to his death, I've always wondered ifhis over enthusiasm could 
have clashed with Siaosi' s deteriorated mental state. I've always wondered if Officer 
Sullivan was just in the wrong place at the wrong time because he wasn't aware that 
Siaosi was not in his right mind especially given his severe paranoia of police officerSl 
at that point. 

28. I was never contacted by anyone working on Siaosi's behalf during the time of his 
trial or at any other time in the past. Herbert Duzant of the Federal Public Defender's 
Office, District of Nevada, was the first person who ever spoke with me about 
Siaosi' s case. Had I been contacted previously, I would have provided all of the 
information that was included in this declaration. I also would have been willing to 
testifY to these facts and to ask the jury to spare my cousin's life. 

I declare under penalty of petjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on January 2£_ 2011 in Fuaamotu, Tonga. 
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Declaration of Totoa Pobahau 

I, T otoa Pobahau, hereby declares as follows: 

1. My name is Totoa Pohahau, I was born in the year , and I currently live in the 
village ofNukunuku on the island ofTongatapu, in the Kingdom of Tonga. I am the 
cousin in-law of Siaosi Vanisi, as my paternal aunt, Mele Pohahau-Tafuna, was 
married to his maternal uncle, Maile Tafuna. I currently live in the Kingdom of 
Tonga, and I am a Bishop in the LDS church at the Nuitua Ward. 

2. I was born in the Kingdom of Tonga in 1969, but moved to San Bruno, California 
with my family in 1987, at the age of 17. When my family and I moved to San 
Bruno, we moved into the home of my uncle Maile and my aunt Mel e. My family 
and I lived with Maile and Mele for two years, and Siaosi was living with us in the 
same home during that entire period. Siaosi and I attended Cappucino high school 
together, were in the same grades during our junior and senior years, and we 
graduated together. Siaosi and I also played for the school's football and track runner 
teams. Siaosi and I also shared the same room, along with four other male cousins, 
during that entire two year time period. 

3. Also living in our home were Maile and Mele's sons Tufui and Saia, Siaosi's 
biological mother, Luisa, and his siblings Sela and Tupou, our cousins Sefa and 
Walter Cocker, as well as my parents, Walter and Ma'ata Pohahau, and my brothers, 
Sione and Finau, and my five sisters. Altogether there were about twenty people 
living in Maile's home during that two year period, 1987 to 1989. Maile's home had 
about four bedrooms on the first floor and five bedrooms on the second floor, and all 
rooms were shared. 

4. When I first met Siaosi in 1987, he seemed like a nice guy but it was obvious to me 
that he was suffering from some kind of mental disturbances. I had a chance to 
observe Siaosi every day in school and every night at home for two straight years 
and I saw him acting in a very bizarre manner on countless occasions. 

5. While walking to school with Siaosi each day, I never knew what he was going to do 
because his strange behaviors were so unpredictable. Siaosi and I had conversations 
one minute, and then he began yelling and shouting strange things for no reason the 
next. Whenever he did this, my friends and I looked around to see if something was 
going on around us and then we'd ask Siaosi what happened. In response Siaosijust 
smiled.. he said nothing and then continued talking like nothing had happened. It was 
like a switch went off and on in his head . 

6. Siaosi had a severe blinking and eye squinting problem throughout the entire two 
years that we lived together. Siaosi blinked and squinted his eyes almost non stop, 
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no matter what he was doing, and he said that he had no control over it. 

7. Siaosi often mumbled and talked to himself in various settings. These events 
occurred while walking to school in the morning, during classes, during sports 
practice, at movie theaters, while he was at the family's home and just about 
everywhere else. The mumbling and talking to himself was usually accompanied by 
smiling and laughing. Whenever I asked Siaosi why he was laughing, he just looked 
at me and smiled. I often tried to listen to the things that he was saying to himself, 
but I never could figure out what he was trying to say because he frequently changed 
subjects, spoke out of sequence and his words were not coherent. 

8. Siaosi exhibited strange behaviors during our football practices and games. After the 
team was finished practicing and were heading to the locker room, Siaosi ran back 
onto the field and ran head-first into the rubber tackle bag. This happened a few 
times a week, and everyone was puzzled by his actions. 

9. After football games and practices when everyone else on the team was exhausted, 
Sioasi was always still full of energy, running around and acting very hyperactively. 
No one could figure out where his energy was coming from because everyone else 
was so tired. 

10. While the coach was giving instructions to the team, during practices and games, 
Siaosi frequently spoke over the coach and gave instructions of his own. No one 
listened to Siaosi or paid him any mind whenever he did this, but it was very 
disruptive. The coach always had to tell Siaosi to close his mouth and pay attention. 

11. I remember an occasion where we were practicing for an upcoming game, and the 
coach gave us all specific instructions to lightly tackle one another because we were 
within days of the game and the coach didn't want anyone to get hurt. As soon as 
Siaosi got on to the field he rushed the person holding the ball and recklessly tackled 
him. The other teammate was so hurt that he had to go to the hospital to receive 
treatment. After this incident, it seemed like Siaosi lost interest in the game although 
he continued to play with the team. Siaosi began isolating himself more than usual 
and stopped hanging around the team outside of practices. Whenever the team 
entered the locker room to get dressed, Siaosi just sat on the benches, stared off to the 
distance and had to be reminded to get dressed for practice. Siaosi also lost his 
motivation for playing the game and it seems like his mind wasn't in it anymore. 
Siaosi went from being a starter to not playing in games regularly. 

12. Siaosi frequently isolated himself throughout the entire two years that I lived with 
him. Siaosi might be laughing and talking with me one minute, and the next minute 
he'd abruptly stop talking and walk away to be by himself. Siaosi also did this at 
school and in the community when he was around friends and classmates. When we 
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were all standing and speaking under a tree outside the school yard, Siaosi often 
stopped speaking with us and went to another tree to sit down by himself and stare 
off in the distance. It was like a switch went off in his mind which made him 
disengage from the conversation unexpectedly and without any reason .. 

13. Siaosi had an inappropriate and hyperactive way of acting familiar with people who 
he didn't know at all. Siaosi often walked down the hallways of our high school 
loudly telling people "hello", "what's up man?", "long time no see" and stretching 
out his hand to give the high-fives, which are over the head hand slaps. Most of the 
kids in the hallways usually looked at Siaosi like he was crazy, moved away from 
him and did not stretch out their hands for any high-five hand slaps. Siaosi always 
had a look of excitement and he was overly hyper when he greeted these unknown 
schoolmates, and he seemed oblivious to the fact that almost everyone ignored him. 

14. Siaosi sometimes began doing the "Sipitau", the ancient warrior dance of Tonga, 
all of a sudden and without any reason while we walked to school, in the school 
hallways and classrooms, during football practice and just about anywhere he went. 
People around school often laughed at him and commented that they thought 
something was wrong with his head. 

15. Whenever I asked Siaosi why he did all of the strange things that I saw him doing, 
he never had an explanation. Siaosi also told me that he did not know why he did 
these things and he complained not being able to control himself. Siaosi said he 
couldn't stop himself from mumbling, laughing and talking to himself Siaosi said 
he couldn't stop blinking and squinting his eyes uncontrollably. Siaosi said that he 
couldn't stop shouting and blurting out random things for no reason at all, and he had 
no control over his hyperactive nature. Siaosi was always in an excited state with a 
high level of energy. Siaosi said he felt like he sometimes just snapped. Siaosi also 
said at times that his behavior may seem odd to me, but to him it was normal. 

16. Siaosi often stared off in the distance in a trance like state. It was like his eyes were 
fixed in one place and he had an empty blank look on his face. Siaosi's body was 
there but his mind seemed like it was far away. Sometimes I found Siaosi like this, 
and other times it happened all of a sudden while we were talking, or doing various 
things. This even occurred while we were in classrooms together. Whenever Sioasi 
was in a trance like state and just staring off in the distance, he usually didn't respond 
whenever people called his name repeatedly. Someone usually had to walk up to 
Siaosi and touch him to bring him back to reality. 

17. Siaosi's strange behavior became so well known throughout the school that many 
students called him "Crazy Pe" and "Crazy George". Pe was Siaosi's Tongan 
nickname and it means baby. George is what Siaosi translates to in English, and he 
used the name George while he was attending school. 
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18. Siaosi seemed like he suffered from identity issues because he was never comfortable 
with his Tongan heritage throughout the two years that we lived together. While I 
was attending school I spent a lot of time around a circle of friends who were Tongan 
and Samoan. We came together a few times a week to speak our language and catch 
up on with how things were going with one another. Siaosi only spent time with us 
once in a while, and when he stopped by it was only for a couple minutes. Whenever 
we planned to organize cultural events, Siaosi also turned down our invitations and 
said that he was not a Tongan. When the group of Polynesian friends invited Siaosi 
to go to the mall, he often turned them down and said he had other matters to attend 
to. When my Polynesian friends and I then went to the mall without Siaosi, we often 
saw Siaosi at the mall with his white friends. Siaosi only hung out with American 
friends and they were predominantly white. Siaosi had a white girlfriend when we 
were in school and he never showed any interest in Tongan or Polynesian girls. 
Some of the Polynesian kids used to tell Siaosi to go off with his white friends and 
that he was "Fea Palangi," which is a Tongan phrase that meant that he was 
pretending to be white, but Siaosi didn't care about their opinions. 

19. Siaosi suffered with difficulties in falling asleep throughout the two years that we 
shared a room together at uncle Maile's house. I often found Siaosi quietly sitting 
up on the edge of his bed and staring at the walls in our room in the dark when I got 
up in the middle of the night to use the bathroom at 2AM, 3AM and other times 
during the night. When I frrst started noticing this, I asked Siaosi what was wrong. 
Siaosi just told me that he frequently had trouble falling asleep many nights, but I 
don't recall if he ever explained why. I was usually so tired during these brief 
discussions that I couldn't retain whatever he told me. 

20. Siaosi may have dabbled with substance abuse while we were living together. I was 
once out with Siaosi and his Caucasian best friend, Jason, and I saw them roll leaves 
in a paper and smoke it. It didn't smell like a cigarette and I assumed that it was 
marijuana. Later that day, Siaosi and Jason met up with a white girl and they began 
sniffing a white powdery substance. I never saw this in Tonga, but I assumed that it 
was cocaine. After Siaosi sniffed the cocaine, I noticed a big shift in his behavior. 
Siaosi went from talking non-stop, as he always did, to being absolutely quiet. Siaosi 
stopped blinking and squinting his eyes non-stop. Siaosi did not mumble, talk to 
himself or blurt out any random words like he usually did. When I spoke to Siaosi 
he responded in a normal way and then he stopped talking again. It seemed like the 
cocaine completely calmed him down and made him act more normal. 

21. I only saw Siaosi use drugs in my presence on one occasion, but I suspected that he 
and Jason continued using drugs whenever they were alone together. Siaosi and 
Jason hung out every day after school, and when Jason dropped Siaosi off in the 
evenings he was calm, just like when I saw him do cocaine in front of me. When 
Siaosi came home after being with Jason, he did not act unusual at all and he never 
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had any problems sleeping. Siaosi sometimes didn't eat dinner and went straight to 
bed early and slept, uninterrupted, throughout the night. Nothing disturbed him 
while he was sleeping and woke him up. However, when Siaosi woke up the next 
morning he went back to being as crazy as he ever was. 

22. I only saw Siaosi drink until he was intoxicated on one occasion, when we were out 
celebrating our high school graduation with friends. We got together with a group 
of classmates and rented seven rooms at a nearby motel so we wouldn't have to 
worry about driving home drunk. During the celebration we all became drunk and 
passed out. While we were all recalling the events of the previous evening, on the 
following day, Siaosi was the only one in the group who complained about not being 
able to remember anything. Siaosi said that he only recalled going to the bathroom 
and that's it. The rest of the night was totally blacked out in his memory. 

23. Siaosi was always very religious and an avid reader of the Bible and the Book of 
Mormon. In fact, Siaosi always kept a pocket edition of the Book of Mormon on his 
person at all times. Siaosi never missed church services and bible study meetings at 
the local Tongan LDS Ward that the family attended in San Bruno, and Siaosi was 
so advanced that he never studied with his own age group. Siaosi only studied with 
the adult group and he frequently debated the meaning of various stories and texts. 
Siaosi often preached to his fellow classmates and people around the community 
about the Mormon gospel, even while he was living in ways that the church would 
disapprove of. Many people in the family were certain that Siaosi was going to go 
on a mission and be very involved in the LDS church in a meaningful way. I had no 
idea that Siaosi went on a mission and was sent home around 1990 because my 
family and I had moved out of Maile's home and were living in San Francisco by that 
time. 

24. Uncle Maile was an LDS Bishop and a church Patriarch, and the head of the family. 
Although Maile did many great things in the church and for the Tongan community, 
he was always a controlling person and overbearing to everyone in the house. Maile 
was a demanding person and he often belittled Siaosi and other people in the family. 

25. Maile and Siaosi had a strained relationship because Maile constantly scolded him 
for various things. Maile always reminded Siaosi that he lived in his house, that 
Maile was in charge and told Siaosi that he was disobedient and bad. Siaosi never 
spoke back to Maile during the occasions when Maile verbally abused him, he just 
went into his room and isolated himself for hours at a time. 

26. The person who Maile treated the worst in his home was my aunt Mele, his wife. 
Maile constantly cursed at Mele and put her down over insignificant things. When 
Maile crossed the line and spoke to my aunt in ways that are considered taboo in our 
culture, my father, Walter, could no longer remain silent and he spoke up. My father 

Page 5 of 6 

·?P111-0 

AA05782



told uncle Maile that he was tired of standing by in silence as he watched Maile 
verbally abuse his sister each day, and he was also tired of Maile treating everyone 
in his house like slaves. My parents were saving money for a down payment on a 
home of their own at the time, so this incident motivated them to save additional 
money so that they could move out ahead of schedule. My parents continued visiting 
Maile's home after we moved out in 1989, but it was mainly to check in with my 
aunt Mele and to make sure that she was alright. 

27. Siaosi never discussed with me why he decided to leave San Bruno for Los Angeles, 
but I believe that it was to get away from Maile and to escape the daily scoldings. I 
also believe that Siaosi had to be negatively impacted by uncle Maile's treatment 
because he was around Maile all of his life. My family and I only had to deal with 
Maile for two years. The last time that I saw Siaosi was during a church holiday 
barbeque event at the Tongan LDS Ward in the San Bruno area, in 1990. 

28. I always had the feeling that Siaosi suffered from some kind of mental problems, but 
no one in the family ever addressed his issues. Whenever Siaosi acted strangely 
people just ignored him or told him to be quiet. In Tongan culture there is a huge 
stigma attached to mental illness. It is a taboo subject and there is a tendency to 
avoid seeking treatment for fear that people in the community will ostracize you. 
Whenever I've seen mental illness in Tongan families it is normally hidden. 

29. I was living back home in Tonga at the time of Siaosi's arrest in 1998 and trial in 
1999. I was never contacted by anyone working on Siaosi's behalf during the time 
of his trial or at any other time in the past. Herbert Duzant of the Federal Public 
Defender's Office, District ofNevada, and his interpreter, Manu Tu'uholoaki, were 
the first people who ever spoke with me about Siaosi's case. Had I been contacted 
previously, I would have provided all of the information that was included in this 
declaration. I also would have been willing to testify to these facts and to ask the jury 
to spare my cousin's life. 

I declare under penalty of perjury that the foregoing is true and correct and that this 
declaration was executed on January _OlJ_, 2011 in Nukunuku, Tonga. 

Totoa Pohahau 

Manu Tu'uholoaki, Interpreter 
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I, Siaosi Vuki Mafileo, hereby deelare as follows: 

1. My name is Siaosi Vuki Mafileo, my date of birth ~ and I 
currently live in Honolulu, Hawaii. Maka' afa V anisi, the father of Siaosi V anisi, 
was my cousin as our grandfathers were brothers. I am two years older than 
Maka'afa and we were raised together in Tonga from the time that we were small 
children. Maka'afa lived with his immediate family in Fasi, Tongatapu and I lived 
in neighboring Kolofo'ou. Maka'afe and I attended the same Government Primary 
School, but we attended different high schools. When we were teenagers we were 
both a part of a circle of friends who were known as the Kolofo' ou stars, and I still 
have the star tattooed on my hand which signified our friendship in this group. 

2. Maka'afa was never focused as a child, or at any time during his life, and he did not 
have any responsibilities. Maka'afa never had a job while he was in Tonga and he 
survived by living off various members of the family. Maka'afa depended on his 
parents, aunts, uncles and cousins for food, money and shelter. Maka' afa never lived 
independently at any time in his life. Maka'afa had a short attention span and a lot 
of difficulties with completing tasks. 

3. Maka'afa started drinking alcohol when he was about 15 years old and he quickly 
developed at bad drinking habit. Maka'afa frequently made a Tongan fermented 
beverage called Hopi and he used to hide it in swamps and other secluded areas. 
Maka'afa drank until he was intoxicated almost everyday. 

4. Maka'afa was a violent drunk because he usually became angry when he drank 
alcohol and started problems with random people. Whenever Maka'afa became 
drunk he often picked on people and tried to start fights. I recall at least two 
occasions where I had to hit Maka' afa to stop him from starting fights with others 
and I warned him to change his ways. 

5. Whenever Maka'afa drank alcohol he usually talked to himself. Maka'afa rambled 
during these occasions and his words made no sense to me. Maka'afa spoke about 
random topics that were not in a particular order and he sometimes mentioned a few 
names of people. I was never able to follow what he was trying to say. 

6. Maka'afa frequently did the Tongan warrior dance and bragged about his family 
being from the island ofVava'u. If anyone laughed at Maka' afa or teased him while 
he was doing the warrior dance, Maka'afa attacked the person. 

7. Throughout Maka' afa' s life, I frequently saw him sitting down by himself and gazing 
off to the distance. During these occasions it seemed like his body was there but his 
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